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FINANSE SPÓŁDZIELNI 
W DOBIE EPIDEMII

    Kolejne podsumowanie sytuacji w „Energe- 
tyce” - tym razem za trzy kwartały - pozwala 
odetchnąć z ulgą. Koronawirus nie wyrządził 
większych szkód dla sytuacji finansowej 
osiedli i całej spółdzielni. 5,84 mln zł brutto 
z działalności gospodarczej po dziewięciu 
miesiącach, to wynik zbliżony do planowane- 
go na ten rok, a ustalonego jeszcze przed 
koronawirusem. Brak także większego wpły- 
wu na remonty i konserwację na osiedlach. 
Więcej na stronie 3.

NOWE OPŁATY ZA 
ŚMIECI, CZYLI  
UKRYTA PODWYŻKA
    
  Wprowadzenie opłaty za odbiór odpadów 
uzależnionej od zużycia wody władze War- 
szawy zapowiadały już wiosną, ryczałt dla 
mieszkań w wysokości 65 zł traktując jako 
przejściowy. „Sprawiedliwa” metoda od zu- 
życia wody okazuje się zwykłą podwyżką, 
gdyż mnożnik 12,73 zł za metr sześcienny 
wody powoduje, że większość mieszkańców 
będzie płacić więcej. Nowe opłaty mają za- 
cząć obowiązywać od 1 kwietnia 2021 roku. 
Więcej na ten temat na stronie 6. 
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Drodzy Czytelnicy, 
Poprzedni numer M6 w dużej mierze był poświęcony zaplanowa- 
nemu na 24 października głosowaniu uchwał Walnego. Gdy plany 
te negatywnie zweryfikowała pandemia, numer praktycznie był 
wydrukowany i gotowy do dostarczenia na osiedla. Dlatego do 
Państwa skrzynek listowych trafił w wersji zachęcającej do udzia- 
łu w głosowaniu, które się nie odbyło. Na szczęście, administracje 
osiedli dołożyły dużych starań, aby w porę poinformować o odwo- 
łaniu głosowania i mamy nadzieję, że M6 nikogo nie wprowadziło 
w błąd. Jednocześnie, wierzymy, że zawarte w numerze informacje 
o sytuacji w spółdzielni (i  nie tylko) spotkały się z Państwa zain- 
teresowaniem. 

Reklama
M6 i głosowanie uchwał Walnego. 
Wyjaśnienie.

Redakcja

Zdrowych Świąt Bożego Narodzenia
oraz Normalności w  Nowym Roku 2021

życzy MSM „Energetyka” 
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.       
Następny numer  M6  ukaże  się w ostatnim 
tygodniu lutego 2021.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

     Jeszcze dosłownie kilka dni przed nadzwyczaj- 
nym posiedzeniem Rady m.st. Warszawy, 
wiceprezydent miasta Michał Olszewski twardo 
deklarował, że władze stolicy są zdeterminowane, 
aby szybko wprowadzić zmiany zasad naliczania 
opłat na odbiór odpadów. Sesja zwołana w trybie 
online na 26 listopada miała właściwie tylko za 
zadanie przyjęcie uchwały, którą wcześniej 
negatywnie oceniła Regionalna Izba Obrachun- 
kowa. Zarzuty były jednak proceduralne, więc 
przegłosowanie poprawionej uchwały zdawało 
się być formalnością. Niespodziewanie jednak 
radny Koalicji Obywatelskiej Mariusz Frankowski 
zaproponował przesunięcie terminu wejścia            
w życie nowych przepisów. Tłumaczył, że to…   
„na prośbę spółdzielni mieszkaniowych i wspól- 
not”. Poprawka została przyjęta, a poparli ją 
wszyscy radni KO. Służby prasowe ratusza 
błyskawicznie podzieliły się z mediami i mieszkań- 
cami dobrą nowiną.
    Rzeczywiście, spółdzielnie mieszkaniowe oraz 
wspólnoty mieszkaniowe aktywnie protestowały 
przeciw podwyżce opłat za odbiór odpadów. 
Podwyżką, gdyż dla zdecydowanej większości 
mieszkańców będzie to podwyżka, a średnia 

opłata od lokalu wyniesie około 100 zł. W skraj- 
nych przypadkach opłaty mogą sięgnąć 300-400 
zł. Spółdzielnie wystąpiły do miejskich radnych, 
wojewody mazowieckiego oraz Rzecznika Praw 
Obywatelskich. 
    I choć sukces jest połowiczny, bo apel dotyczył 
rezygnacji z przyjętej metody, to odwleczenie 
wejścia w życie nowych opłat o cztery miesiące też 
ma wymierną wartość. Tym bardziej, że sprawa 
nowych opłat za śmieci w stolicy nabrała wymiaru 
politycznego: w głosowaniu udziału nie wzięli 
radni opozycyjnego PiS, zastrzeżenia zgłasza 
wojewoda mazowiecki. Co więcej, Prokuratura 
Okręgowa w Warszawie zaskarżyła uchwałę                 
o nowych stawkach opłaty śmieciowej. Powołując 
się na Konstytucję RP domaga się jej uchylenia 
(chodzi o wyliczenia ryczałtowe dla nieruchomości 
bez wodomierzy). Dalsze protesty i walkę z pod- 
wyżką zapowiadają spółdzielnie.
    W okresie przedświątecznym pozostaje życzyć 
sobie, aby w 2021 roku takie wsłuchiwanie się           
w głos spółdzielców stało się ze strony rządzących 
standardem, a sprawa ze śmieciami nie była 
wyjątkiem, czy maskowaniem własnej nieudol- 
ności we wprowadzaniu zmian.

Ważny precedens, czy jednorazowy prezent na gwiazdkę?
Wpływ spółdzielni na odsunięcie w czasie podwyżek za 
śmieci

Mariusz Ilnicki

W SKRÓCIE

✦  Kara od UOKiK dla  Veolii         
  a spółdzielnia
Prezes Urzędu Ochrony Konku- 
rencji i Konsumenta  nałożył na 
spółkę Veolia, dostarczającą 
ciepło systemowe w Warszawie, 
karę za stosowanie niedozwolo- 
nych praktyk względem 
klientów w latach 2014-2017. 
Kara to 120 mln zł. W związku 
ze stwierdzeniem przez MSM 
„Energetyka” szkody finansowej, 
Zarząd wystosował do firmy 
Veolia pismo z zapytaniami           
w sprawie przyznania ewentual- 
nych rekompensat. Kara UOKiK 
nie jest jednak prawomocna. 
Spółka zapowiedziała odwoła- 
nie od decyzji do sądu.

✦  Lustracja działalności 
  inwestycyjnej
7 grudnia nastąpiło podpisanie 
protokołu lustracji dotyczącej 
działalności inwestycyjnej               
w roku 2019. Spółdzielnia 
oczekuje na list polustracyjny       
z wnioskami.

opr. red.

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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 Brak  jest poważnego, negatywnego 
wpływu na sytuację finansową spółdzielni 
- to główny wniosek z informacji Zarządu       
z  wykonania zadań gospodarczych 
spółdzielni za trzy kwartały 2020 roku. 

   Koszty ogółem za okres styczeń-wrzesień  
2020 roku wyniosły 102,92 mln zł, a przycho- 
dy 111,79 mln zł. Osiągnięty na działalności 
spółdzielni wynik na ostatni dzień września 
wyniósł zatem 8,88 mln zł brutto, z czego 
3,04 mln zł to wynik gospodarki zasobami 
mieszkaniowymi, a 5,84 mln zł to wynik z dzia- 
łalności gospodarczej. Zaliczkowa wysokość 
podatku dochodowego za ten okres to 1,33 
mln zł. 
   Na remonty wydano (zadanie zrealizowane            
i zafakturowane do 30 września 2020 roku) 
17,24 mln zł, co stanowi 90,6 proc. kwoty 

przewidzianej na ten okres w planie remon- 
tów na ten  rok. Najwięcej wydano na Sadybie, 
gdzie kwota po trzech kwartałach przekro- 
czyła już roczny plan (5,4 mln zł wydano do 
końca września, plan na cały rok zakładał 
5,29 mln zł). Duży zakres robót, w stosunku 
do wielkości osiedla, realizowany jest na Steg- 
nach Rożek. Budżet na ten rok to blisko 3 mln 
zł, z czego w analizowanym okresie wydano 2 
mln zł. To efekt trwającego remontu pawilonu 
przy Burgaskiej 2, ale także szeroko zakrojo- 
nych prac w budynkach mieszkalnych. W pod- 
sumowaniu informacji Zarządu przeczytać 
można, że biorąc pod uwagę stan epidemii          
i zamrożenie gospodarki wiosną, „realizacja 
zadań przebiegała nadspodziewanie dobrze   
- plan może nie zostać wykonany jedynie             
w osiedlu Sielce”.
  Mimo ograniczeń związanych ze stanem 

epidemii, konserwacja na osiedlach realizo- 
wana jest praktycznie zgodnie z planem.             
W skali całej spółdzielni do końca września 
wydano 5,11 mln zł, co stanowi 71 proc. wy- 
datków zaplanowanych na cały rok (7,18 mln 
zł). W zależności od osiedli, realizacja roczne- 
go planu waha się pomiędzy 61,5 proc. na 
osiedlu Bernardyńska, a 76,1 proc. na osiedlu 
Stegny Północ. Jeśli chodzi o zakres prac kon- 
serwacyjnych, to najwięcej nakładów pochła- 
niają prace elektryczne - na ten cel wydano do 
końca września ponad 2 mln zł, czyli 40 proc. 
całego budżetu na konserwację, a na Sielcach 
wydatki w tym obszarze stanowią prawie po- 
łowę. 
    W porównaniu z końcem czerwca, spadło za- 
dłużenie w opłatach za lokale. Wynosi 5 proc., 
względem 5,3 proc. kwartał wcześniej. 

ZARZĄD PRZEDSTAWIŁ INFORMACJĘ Z WYKONANIA ZADAŃ GOSPODARCZYCH ZA OKRES STYCZEŃ-WRZESIEŃ 

„Energetyka po trzech kwartałach: dobra sytuacja 
mimo pandemii...

  Trwająca od marca walka z koronawirusem zmusiła spół- 
dzielnię do dodatkowych wydatków. Regularnie kupowane są 
płyny dezynfekujące, środki ochrony dla pracowników w po- 
staci rękawiczek, maseczek i przyłbic. W skali całej spółdzielni 
na ten cel wydano do końca września 208 tys. zł, przy czym 
części zakupów dokonano na poczet planowanego głosowa- 
nia uchwał Walnego. Podsumowania kwartalne pokazują jed- 
nak znaczny spadek tempa wydatków na ten cel. Na koniec 
czerwca wydatki covidowe stanowiły 184 tys.  zł, zatem od lipca 
do września koszty wzrosły jedynie o 24 tys. zł. Uwzględniając 
rozmiar spółdzielni nie jest to znacząca kwota - w uproszczo- 
nym przeliczeniu na lokal mieszkalny daje to średnią kwotę 11 
zł za okres siedmiu miesięcy. 
  Większe skutki finansowe wiążą się z wynajmem lokali usłu- 
gowych. W okresie wiosennego lockdown’u, w związku z za- 
grożeniem utraty najemców, osiedla postanowiły wesprzeć 
tych wynajmujących, którzy musieli zawiesić działalność i cza- 
sowo udzielano zgód na obniżenie opłat za wynajem. Zakres 
tych podwyżek nie pozwalał na spadek poziomu opłat poniżej 
kosztów utrzymania nieruchomości, jednak w rocznym rozra- 
chunku łączny przychód z tego tytułu będzie na pewno niższy 
niż zakładany w planie na rok 2020. Jak podkreśla jednak p.o. 
Prezesa Zarządu Leszek Kaczmarski, odpowiedzialny za spra- 
wy ekonomiczne spółdzielni, nie można dziś przesądzić w ja- 
kim zakresie sytuacja wpłynie na wynik końcowy z pozostałej 
działalności gospodarczej. -  Przychody są niższe, ale udało 
się także obniżyć koszty. To powoduje, że wynik za cały rok 
może być lepszy, niż sugerowałby spadek przychodów. Szcze- 
góły poznamy na początku przyszłego roku - mówi Leszek 
Kaczmarski. 
   Dobrym prognostykiem jest sprawozdanie za trzy kwartały. 
Wynik wypracowany z pozostałej działalności gospodarczej to 
5,84 mln zł brutto, co stanowi 82 proc. kwoty zaplanowanej 
na cały rok.  red.

M6.

… ale wpływ lockdown’u 
na finanse będzie 
widoczny

    20 procent kosztów prac remontowych w spółdzielni pokrywane jest ze 
środków uzyskanych w wyniku podziału nadwyżki bilansowej spółdzielni. 
Brak Walnego Zgromadzenia Członków, podczas którego podejmowana 
jest uchwała o podziale nadwyżki pomiędzy osiedla, skutkuje tym, że 
pieniądze - 7,45 mln zł, pozostają niejako zamrożone. Mieszkańcy mogą 
być jednak spokojni, gdyż brak możliwości podjęcia stosownej uchwały 
w tym roku nie wpłynie na poziom opłat, nie ucierpią też zaplanowane 
remonty. 
    Pieniądze, które wypracowuje spółdzielnia, najczęściej i w zdecydowa- 
nej większości, przeznaczane są na dwa cele: wspierają fundusze re- 
montowe, oraz „łatają dziury” w gospodarce zasobami mieszkaniowymi, 
czyli pokrywają bieżące koszty funkcjonowania nieruchomości. Dzielone 
każdego roku na WZCz, które zwykle odbywa się w czerwcu, wydawane 
są od stycznia następnego roku. W tym roku jest jednak inaczej i zysk 
wypracowany w 2019 roku cały czas czeka na niezbędną decyzję człon- 
ków spółdzielni. A pewne jest, że w najbliższym czasie podjęcie jakiejkol- 
wiek uchwały nie będzie możliwe. Zarząd zdecydował się na rozwiąza- 
nie, dzięki któremu mieszkańcy nie odczują zamrożenia przysługują- 
cych środków. 
    - Przyjęliśmy taki sposób działania, iż osiedla i nieruchomości realizują 
zadania z uwzględnieniem środków, które dla danego osiedla są prze- 
znaczone w projekcie uchwały na tegoroczne WZCz i następnie na głoso- 
wanie uchwał Walnego. Fizycznie wydatki te zostaną czasowo pokryte 
przez osiedla, a w momencie gdy będzie możliwe przeprowadzenie 
WZCz i podjęcie stosownej uchwały, od razu należne środki zostaną ujęte 
w poszczególnych działalnościach, tj. gospodarce zasobami mieszkanio- 
wymi i remontach - tłumaczy p.o. Prezesa Zarządu Leszek Kaczmarski, 
który pozostaje też odpowiedzialny za sprawy ekonomiczne spółdzielni. 
- Osiedla posiadają środki, które czasowo mogą być na ten cel przezna- 
czone, więc nie będzie to stanowiło problemu, a dzięki temu w żaden spo- 
sób nie ucierpią ani mieszkańcy, ani planowane prace - dodaje Leszek 
Kaczmarski. 
   Rozwiązanie takie jest możliwe w głównej mierze dzięki dobrej kondycji 
finansowej osiedli i możliwości przejściowego zaangażowania środków. 

BRAK UCHWAŁY WZCZ O PODZIALE 
ZYSKU MIĘDZY OSIEDLA BEZ 
WPŁYWU NA OPŁATY
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BERNARDYŃSKA
   Na grudniowym posiedzeniu online Rada 
Osiedla zatwierdziła plan gospodarczy na rok  
2021, wyraziła zgodę na przedłużenie umo- 
wy na konserwację instalacji elektrycznych, 
oraz zatwierdziła obniżenie czynszu za gru- 
dzień dla trzech najemców ze względu na 
stan epidemii i ograniczenia w prowadzeniu 
działalności.
  Uchwalony plan przewiduje zarówno przy- 
chody jak i koszty na gzm w wysokości 4,75 
mln zł, natomiast z pozostałej działalności 
gospodarczej: przychody 918 tys. zł i koszty 
443 tys. zł. Prognozowany wynik finansowy 
(przed podatkiem) 475 tys. zł. Koszty zapla- 
nowanych remontów mają wynieść 1,25 mln zł.
  W zakresie prac remontowych wykonano 
montaż siatki przeciw ptakom po obu stro- 
nach klatki schodowej w  budynku Bernardyń- 
ska 1A oraz na tarasie w budynku Bernardy - 
ska 3, przeprowadzono także awaryjną wy- 
mianę styczników w windzie w budynku Ber- 
nardyńska 11. Ponadto usunięta została awa- 
ria rury spustowej i spowodowane nią skutki 
w kilku lokalach przy Bernardyńskiej 1A. W uz- 
godnieniu z Radą Osiedla prowadzony jest 
remont lokalu użytkowego na XIII p. przy Ber- 
nardyńskiej 3, który poprawi jego standard.
   Zakończone zostały prace ogrodnicze przy 
dwóch budynkach (Bernardyńska 13 i 17) oraz 
prace konserwacyjne pielęgnacji drzew w re- 
jonie Bernardyńskiej 11 i 17.
    Administracja ponownie wystąpiła do Urzę- 
du Dzielnicy Mokotów o wykonanie remontu 
chodnika na odcinku pomiędzy nieruchomo- 
ściami Bernardyńska 5 i 9. 
   Mieszkańcy otrzymali rozliczenie kosztów 
CO za sezon grzewczy 2019/2020 oraz nowy 
wymiar opłat lokalowych - nowe stawki opłat 
zostały też zamieszczone na stronie interne- 
towej administracji. 

IDZIKOWSKIEGO
    Rada Osiedla na zebraniu 30 listopada przy- 
jęła plan na 2021 rok. Planowana jest, m.in., 
kontynuacja instalacji ogniw fotowoltaicz- 
nych na osiedlu, wymiana odcinków kanaliza- 
cji i wodociągu, poziomów instalacji wodnych. 
Rada Osiedla zapoznała się ze stanem bezpie- 
czeństwa na osiedlu - nie stwierdzono zagro- 
żeń dla mieszkańców. W planach jest analiza 
zasad rozliczeń za ochronę terenu osiedla.    
Jednocześnie od stycznia 2021 roku zwięk- 
szone zostaną opłaty ze względu na rosnące 
koszty ochrony osiedla powodowane wzro- 
stem płacy minimalnej.

  Rada wspólnie z administracją przeanalizo- 
wały spodziewaną wysokość opłat za wywóz 
odpadów, jakie ponosić będą mieszkańcy po 
zmianie systemu naliczania (informację na ten 
temat, w tym szczegółową analizę wykonaną 
przez osiedle zamieszczamy na stronie 6).
   W ramach pomocy seniorom w okresie pan- 
demii jeden ze sklepów osiedlowych dostar- 
cza zakupy do domu.
   W ostatnim czasie, ze względu na remont bo- 
iska na Stegnach Południe, osiedlowe boisko 
było udostępniane Energetycznej Lidze Mist- 
rzów cztery razy w tygodniu, dzięki czemu 
możliwe było rozegranie całej rundy. 

SADYBA
   7 grudnia na plenarnym posiedzeniu Rady 
Osiedla przyjęto plan gospodarczy na 2021 r.
    W zakresie prac realizowanych przez admi- 
nistrację, w grudniu zostały wybudowane 
dwie altany śmietnikowe w pobliżu budyn- 
ków Jaszowiecka 10 i 14. W ostatnim czasie 
przeprowadzono wymianę wodomierzy na 
wodomierze z odczytem radiowym w budyn- 
kach Spalska 2,3,5. Trwa remont wszystkich 
loggii w budynku Jaszowiecka 9 oraz wymia- 
na przyłącza instalacji elektrycznej w budynku 
Solankowa 4. Administracja przeprowadziła 
też kompleksowy remont balkonów  budynku 
Konstancińska 5B oraz remont pionu balko- 
nów (pion szczytowy)  przy Urle 1.
   Obecnie dział zieleni prowadzi prace zwią- 
zane z usuwaniem suchych i zagrażających 
bezpieczeństwu drzew oraz frezowanie pni 
pozostających po wyciętych drzewach.
   Od stycznia 2021 roku Park Dygata przesta- 
je być terenem dzierżawionym przez spół- 
dzielnię. Tym samym za wszystkie prace na 
terenie parku odpowiadać będzie Zarząd Zie- 
leni m.st. Warszawy - więcej na ten temat          
w materiale na stronie 11.

SIELCE
  Rada Osiedla odbywa wszelkie posiedzenia 
w trybie zdalnym. W ostatnim czasie obrado- 
wało prezydium, stałe komisje, a 3 grudnia 
odbyło się posiedzenie plenarne, na którym 
Rada Osiedla omówiła i podjęła uchwałę w 
sprawie zatwierdzenia planu gospodarczego 
dla osiedla na 2021 rok, w tym planu remon- 
tów na kwotę 3,9 mln zł. Na tę kwotę skła- 
dają się wydatki na remonty budynków miesz- 
kalnych - 3,3 mln zł, oraz remonty na terenie 
osiedla po wschodniej stronie ulicy Czernia- 
kowskiej - 600 tys. zł.  
   Na ukończeniu są rozpoczęte prace remon- 
towe zaplanowane na ten rok takie jak: re- 
mont balkonów w budynku Sobieskiego 114 
nakazany decyzją PINB; remonty wejść i bu- 
dowy pochylni dla osób niepełnosprawnych 
w budynkach Sielecka 57, Stępińska 36/46            
oraz Czerniakowska 36; wymiana kanalizacji             
w budynku Czerniakowska 95/97; wymiana 
zestawu hydroforowego w budynku Belwe- 
derska 14; przeglądy przewodów wentylacji      
i instalacji gazowych wykonywane corocznie 
w czwartym kwartale. Remonty, które nie zo- 

stały wykonane w tym roku, zostały przenie- 
sione na 2021 r. W ramach przygotowania do 
zimy zlecono czyszczenie rynien, koszy, ko- 
ryt oraz dachów budynków.  
  W dalszym ciągu problemem jest wywóz 
śmieci z osiedla. Odpady zmieszane wywo- 
żone są w miarę terminowo i sprawnie, nato- 
miast plastik, szkło i gabaryty zalegają pomi- 
mo interwencji i składanych reklamacji.

STEGNY POŁUDNIE
    10 grudnia Rada Osiedla na posiedzeniu ple- 
narnym w formie wideokonferencji uchwaliła 
plan gospodarczy osiedla na 2021 r. Rada ca- 
ły czas pracuje w trybie zdalnym - poprzez 
wideokonferencje.
   Administracja zakończyła remont balkonów 
i loggii w dwunastu budynkach. Zakończył się 
także remont przedsionków windowych pole- 
gający na ułożeniu płytek na parterze klatek 
schodowych oraz remont ściany przy windzie 
na antresoli w budynku św. Bonifacego 70. 
Obecnie w budynku tym prowadzona jest na- 
prawa ściany i układanie na ścianach płytek 
gresowych przy zlewach w garażu na pozio- 
mach -1 i -2. Z kolei w budynku św. Bonifacego 
66 zakończono modernizację i rozbudowę 
systemu wideodomofonów. Przy Portofino 10 
przeprowadzony został remont komór zsypo- 
wych oraz przybudówek.
  Wykonane w ostatnim czasie prace elek- 
tryczne to: modernizacja tablicy głównej               
- Maltańska 4; wymiana wyłącznika głównego 
prądu - Katalońska 3 i Iberyjska 6; przeglądy 
pięcioletnie instalacji elektrycznych w loka- 
lach  -  Egejska 1 i 3.
   Trwa wymiana i montaż nowych elektronicz- 
nych podzielników kosztów ogrzewania z sys- 
temem odczytu radiowego (łącznie aż 11 887 
sztuk) w lokalach mieszkalnych i pawilonach 
usługowych. W toku jest wymiana pionów 
zimnej i ciepłej wody oraz cyrkulacji w ciepłej 
wody w budynku Korsykańska 1. Prowadzona 
jest rozbudowa altany śmietnikowej (w tym 
montaż oświetlenia ledowego, otwieranie chi- 
pem przez mieszkańców) dla budynków przy 
ul. Egejskiej 1, 2, 3. 
  Na ukończeniu jest remont ul. Maltańskiej 
wraz z chodnikami, miejscami postojowymi        
i wymianą oświetlenia – planowy koniec prac 
to 21 grudnia (więcej o remontach ulic na 
osiedlu na stronie 8). Na małym placu zabaw 
przy ul. Iberyjskiej w miejsce wyeksploatowa- 
nego urządzenia zamontowano nowe, modu- 
łowe urządzenie do zabawy, a także wymie- 
niono zużyte elementy w huśtawce oraz tzw. 
bocianim gnieździe.
   Dział zieleni posadził aż 60 drzew, usunięto 
zaś cztery (na podstawie decyzji WOŚ). Doko- 
nano cięć pielęgnacyjnych drzew oraz wy- 
cinki z frezowaniem karp, a także posadzono 
krzewy na rabatach, które następnie zasypa- 
ne zostały zrębkami drzewnymi. Obrzeża wy- 
łożono drewnem pozyskanym z wycinek i cięć 
pielęgnacyjnych. Na terenie rekreacyjno-        
-sportowym przy ul. Maltańskiej i na małych 
placach zabaw skoszone zostały trawniki.

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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STEGNY PÓŁNOC
   Administracja przygotowała plan finansowo-  
-gospodarczy na rok 2021. 
   Cały czas funkcjonuje Zespół Rady Nadzor- 
czej ds. osiedla Stegny Północ, który współ- 
pracuje z administracją w związku z brakiem 
RO. Wyniki swojej pracy i sytuację na osiedlu 
Zespół prezentuje Radzie Nadzorczej. Miesz- 
kańcy mogą kontaktować się z Zespołem pod  
adresem zespol@stpn.msmenergetyka.pl. 
  Administracja zakończyła remonty loggii 
prowadzone w budynkach Czarnomorska 17, 
Złotych Piasków 1 oraz Krymska 3. Przy War- 
neńskiej 2 zakończył się II etap remontu kla- 
tek schodowych - obecnie wszystkie klatki         
w tym budynku są wyremontowane. 
   Na terenie osiedla dobiegają końca prace 
dotyczące pielęgnacji zieleni - posadzono 20 
nowych drzew, w tym klony pospolite, rubinie 
akacjowe, jarzęby, brzozy i lipy. W ramach 
prowadzonych działań obejmujących obszary 
zielone, administracja stara się w miarę możli- 
wości wykorzystywać fragmenty ściętych 
drzew (o „Drzewie Czytelnika” na osiedlu 
piszemy na stronie 8). Finalizowane są prace 
przygotowujące zieleń na zimę.     
    Administracja po raz kolejny bierze udział 
w akcji  mającej na celu pomoc najbardziej po 
trzebującym mieszkańcom osiedla.

STEGNY ROŻEK
    Na ulicy Neseberskiej spłonęła altana śmiet- 
nikowa, która prawdopodobnie została pod- 
palona. We wszystkich budynkach na osiedlu 
zostały zamontowane listwy zabezpieczające 
przed potencjalnym włamaniem, pomimo te- 
go na klatkach schodowych koczują osoby 
bezdomne. Wieczorami mieszkańcy wpusz- 
czają osoby bezdomne na klatki. 
  Pomimo licznych pism skierowanych do 
Urzędu Miasta st. Warszawy, nadal nie są pro- 
wadzone żadne prace porządkowo-pielęgna- 
cyjne na terenach zielonych okalających 
osiedle, a należących do miasta. 
    W pawilonie przy ul. Burgaskiej 2 trwają pra- 
ce związane z remontem dachu, została tak- 
że zmodernizowana instalacja elektryczna       
- wymieniono rozdzielnie. 
  Administracja kolejny  już rok bierze udział 
w organizacji zbiórki żywności i artykułów 
pierwszej potrzeby dla najbardziej potrze- 
bujących mieszkańców naszego osiedla.  

13. i 14. posiedzenie 
Rady Nadzorczej w tym roku

   Rada Nadzorcza zakończyła ten specyficzny rok posiedzeniem plenarnym 15 grudnia. 
Jak każde od marca, odbyło się w formie wideokonferencji. Taki tryb nie odbił się na 
efektywności pracy, wprost przeciwnie, można się pokusić o stwierdzenie, że działal- 
ność była jeszcze bardziej wydajna. W tym roku kalendarzowym odbyła się rekordowa 
liczba posiedzeń plenarnych - 13. Ostatnie - czternaste, odbyło się już po oddaniu M6 
do druku. 
    W porządku grudniowego plenum znalazły się m.in. przyjęcie planu pracy RN na okres 
styczeń-czerwiec 2021, zatwierdzenie składu Kolegium M6, czy też podjęcie uchwały   
w sprawie zmiany Regulaminu tworzenia i gospodarowania Centralnym Funduszem Re- 
montowym. Rada zapoznała się też z trzema uchwałami przyjętymi prze rady osiedli. 
  Natomiast na listopadowym posiedzeniu do Rady Nadzorczej trafiły dwie uchwały rad 
osiedli: z Sadyby (nr 4/9/2020) dotyczącej zasad uczestnictwa w zajęciach w OEK „Sady- 
ba”, oraz ze Stegien Rożek (nr 8/2020) w sprawie struktury organizacyjnej administracji 
w roku 2021. 
   Następnie Zarząd przedstawił obszerną informację o bieżących wydarzeniach w MSM 
„Energetyka”. W jej skład weszły, m.in.: informacja o kontrolach wewnętrznych przepro- 
wadzonych w ostatnim czasie w administracjach osiedli (dotyczyły, m.in, naliczania 
opłat, windykacja należności, najmu lokali użytkowych, itp.); informacja o stanie bez- 
pieczeństwa na osiedlach; ocena aktualnej sytuacji dotyczącej odbioru odpadów z osied- 
li i wprowadzeniu nowej metody naliczania opłat za odpady.
    Podczas posiedzenia członkowie Rady przyjęli także informację Zarządu z wykonania 
zadań gospodarczych spółdzielni za trzy kwartały. Z materiałem wcześniej zapoznały 
się wszystkie komisje Rady. Szerzej na ten temat piszemy w materiale na stronie 3.
   Kolejny punkt obrad dotyczył wniosków o pożyczki z Centralnego Funduszu Remon- 
towego na prace remontowe zaplanowane na przyszły rok. Do Rady wpłynęło aż osiem 
wniosków, które łącznie opiewały na kwotę 1,91 mln zł. Wszystkie zostały zatwier- 
dzone. O pożyczki ubiegali się mieszkańcy nieruchomości: Konstancińska 7B - 660 tys. 
zł (remont balkonów); Kaukaska 8 - 300 tys. zł (m.in. wymiana windy); Sardyńska 1 - 95 
tys. zł (wymiana instalacji gazowej); Sardyńska 4 - 100 tys. zł (wymiana WLZ); Sycylijska 
2 - 130 tys. zł (remont loggii); Warneńska 3 - 320 tys. zł (remont klatek schodowych); Mal- 
tańska 4 - 150 tys. zł (wymiana instalacji odgromowej, tablicy elektrycznej); Marsylska 5 
- 160 tys. zł (wymiana pionów ciepłej i zimnej wody, wymiana cyrkulacji ciepłej wody).   
W grudniu do RN trafił kolejny wniosek - od mieszkańców Kaukaskiej 5 - dotyczący po- 
życzki w wysokości 300 tys. zł na remont instalacji elektrycznej. W budynku w tym roku 
miał miejsce pożar, a podczas akcji gaśniczej zalana została stara, aluminiowa instala- 
cja elektryczna. 
   W trakcie obrad sprawozdanie ze swoich prac przedstawił Zespół Rady Nadzorczej ds. 
osiedla Stegny Północ, który wobec braku Rady Osiedla Stegny Północ nadzoruje działa- 
nie administracji osiedla. Ostatnim zaś punktem w porządku obrad była kwestia prowa- 
dzenia rozmów biznesowych z właścicielami terenu na osiedlu Stegny Południe (działka 
nr 19). Po długiej dyskusji, w głosowaniu Rada Nadzorcza utrzymała swoje dotychczaso- 
we stanowisko z uchwały z 2011 roku o nieprowadzeniu w tym zakresie żadnych roz- 
mów i negocjacji. 
  Uchwały podejmowane przez RN można znaleźć na stronie internetowej w zakładce 
Rada Nadzorcza. Protokoły z posiedzeń publikowane są sukcesywnie po ich zatwier- 
dzeniu.

M.I

SZUKASZ LOKALU 
        NA DZIAŁALNOŚĆ  GOSPODARCZĄ?

Sprawdź bieżącą ofertę  MSM „Energetyka”. 
Dostępne są lokale od 12 do 420 mkw na osiedlach:

 Bernardyńska       |  22 841 90 37                     Sielce   |  22 841 38 86
 Idzikowskiego      |  22 840 29 25                  Sadyba   |  22 642 98 42      
   Stegny Rożek      |  22 858 17 90       Stegny Płn.      |  22 842 02 29      

www.msmenergetyka.pl

Ogłoszenie własne

DRUKARNIA
W CENTRUM WARSZAWY 
PRZYJMUJE ZAMÓWIENIA 

NA KAŻDY DRUK. 
PROFESJONALNA OBSŁUGA, 

NAJNOWSZE MASZYNY, WYSOKA 
JAKOŚĆ DRUKU I BARDZO 
KONKURENCYJNE CENY.

Dla osób z ogłoszenia rabat 5% 
Zapraszam do kontaktu: 

660-712-917 

Reklama

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO
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Wprowadzenie opłaty za odbiór odpadów 
uzależnionej od zużycia wody władze 
Warszawy zapowiadały już wiosną. 
Metoda może i jest sprawiedliwa, ale przy- 
jęty mnożnik 12,73 zł za metr sześcienny 
powoduje, że większość mieszkańców 
będzie płacić więcej. Jedyny pozytyw                  
w całej sytuacji to przesunięcie wejścia            
w życie przepisów o cztery miesiące. 

   Rada m.st. Warszawy na nadzwyczajnym po- 
siedzeniu przesunęła termin wprowadzenia 
nowego systemu naliczania opłat za odbiór 
odpadów. Zamiast od 1 grudnia 2020 r., zacz- 
ną obowiązywać 1 kwietnia 2021 r. Nie zmie- 
niły się jednak zasady proponowane przez 
władze miasta. Wedle wstępnych wyliczeń         
– na przykładzie kilkudziesięciu nieruchomo- 
ści pozostających w zasobach MSM „Energe- 
tyka” – wprowadzona zmiana metody nalicza- 
nia opłat spowoduje średnio około 30-pro- 
centową podwyżkę opłat w stosunku do obec- 
nie obowiązującej kwoty 65 zł za miesiąc. To 
oznacza, że sporo mieszkańców za śmieci 
zapłaci 100 zł lub więcej i może to być najwyż- 
sza pozycja w opłatach za mieszkanie.

Spółdzielnie walczą z podwyżkami
  Władzom Warszawy bardzo się spieszyło         
z wprowadzeniem nowych zasad. Ogłoszono 
je w połowie października z zamiarem wpro- 
wadzenia już od 1 grudnia. Zastrzeżenia do 
uchwały Rady m.st. Warszawy w tej sprawie 
szybko zgłosiła Regionalna Izba Obrachun- 
kowa. Dlatego w trybie pilnym zwołano posie- 
dzenie radnych, aby przyjąć uchwałę w popra- 
wionej wersji. Zaskakująco, podczas obrad 
przesunięcie terminu wejścia w życie nowych 
przepisów zaproponował radny Mariusz Fran- 
kowski z Koalicji Obywatelskiej. Uzasadniał, 
że to „na prośbę spółdzielni mieszkaniowych 
i wspólnot”. Poprawka została przyjęta. Presja 
stołecznych spółdzielni mieszkaniowych oraz 
wspólnot okazała się więc częściowo skutecz- 
na - podwyżki udało się odwlec w czasie. Czę- 
ściowo, bo celem pozostaje zmniejszenie ob- 
ciążeń dla mieszkańców. Od października 
MSM „Energetyka” aktywnie uczestnicy w akcji 
spółdzielni i wspólnot protestujących przeciw- 
ko podwyżkom, wystosowane zostały też pis- 
ma ze swoim sprzeciwem do władz miasta. 
Spółdzielnia podnosiła, iż władze Warszawy 
po raz kolejny podjęły tak istotną decyzję dla 
setek tysięcy gospodarstw domowych, bez 
przeprowadzenia jakichkolwiek konsultacji 
społecznych, czy dyskusji z podmiotami żywo 
zainteresowanymi tematem opłat, takimi jak 
spółdzielnie czy wspólnoty, które dodatkowo 
zostaną obarczone wyliczeniami i pobiera- 

niem na rzecz miasta opłat od mieszkańców 
za odbiór odpadów. Postulaty części środo- 
wiska spółdzielców idą daleko, aż do przywró- 
cenia systemu sprzed 2013 roku, w którym to 
spółdzielnie same odpowiadały za wywóz od- 
padów swoich mieszkańców i w tym celu za- 
wierały umowy z wybranymi firmami.

Drożej niż w Berlinie
  Samo opóźnienie terminu wejścia w życie no- 
wej metody naliczania opłat to dobra wiado- 
mość dla nielicznych. Wszystko zależy od te- 
go, ile zużywamy wody. Rada m.st. Warszawy 
na wniosek władz miasta już wcześniej przy- 
jęła stawkę 12,73 zł za metr sześcienny zu- 
życia wody. Metoda ta zastąpi stałą opłatę w 
kwocie 65 zł, która obowiązuje od marca 
2020 roku. Jeśli zużywamy mniej niż 5 m sze- 
ściennych wody miesięcznie, zmiana będzie 
dla nas korzystna. Jeśli więcej, nasze opłaty 
wzrosną. I dla większości wzrosną, czasem 
nawet o ponad 100 proc. Jak już wspomnie- 
liśmy, wstępne kalkulacje „Energetyki” na pod- 
stawie obecnego zużycia wody mówią o śred- 
nim wzroście na poziomie 30 proc. Na mniej- 
szy rachunek liczyć mogą głównie jednooso- 
bowe gospodarstwa domowe, a i to nie za- 
wsze. Osoby samotne i najbardziej potrzebu- 
jące mogą korzystać z pomocy miasta i płacą 
połowę stawki. O pomocy w nowym systemie 
na razie nic nie wiadomo. Boleśnie odczują 
zmianę systemu naliczania rodziny z dziećmi. 
Przykładowo, czteroosobowa rodzina od mar- 
ca 2020 płaci za wywóz śmieci 65 zł. Wów- 
czas był to wzrost z 37 zł, czyli o 76 proc. Od 
kwietnia, już przy średnim zużyciu wody 3 m 
sześc. zbliżoną kwotę, bo 38 zł, zapłacimy za  
osobę. Zatem dla rodziny zużywającej mie- 
sięcznie 12 m sześć. wody opłata wzrośnie         
z 65 zł do 152 zł miesięcznie, czyli o aż 135 
proc. A kalkulacje „Energetyki” wskazują, że 
podwyżki mogą być jeszcze większe, gdyż zu- 
życie wody to często 4 m sześcienne na oso- 
bę. Tym samym stołeczne śmieci staną się 
droższe niż te w stolicy Niemiec. Czterooso- 
bowa rodzina z Berlina płaci za wywóz śmieci 
w przeliczeniu 120 zł miesięcznie.
   W ocenie spółdzielni, powyższe kalkulacje 
wskazują, że wprowadzone przez Radę Miasta 
zmiany, są nie tyle zmianą systemu naliczania 
opłat, co wprowadzeniem znaczących podwy- 
żek dla mieszkańców w stosunku do obecnie 
obowiązujących stawek. „Uzależnianie wyso- 
kości opłaty za gospodarowanie odpadami 
wyłącznie od zużycia wody było błędem, gdyż 
wysokość tak naliczonej opłaty może być zu- 
pełnie nieadekwatna do ilości faktycznie gene- 
rowanych odpadów z jednego lokalu” - czyta- 
my w materiale na temat gospodarki odpada- 
mi przygotowanym przez biuro Zarządu. 

Spalarnia na ratunek?
   Wysokie koszty całego systemu zarządza- 
nia odpadami, nie tylko  w stolicy, wynikają        
z trudności z zagospodarowaniem śmieci. 
Chodzi tu nie tyle o segregację odpadów, co      
o ilość śmieci finalnie trafiających na wysypi- 
ska. Wytyczne w tym zakresie narzucają prze- 
pisy UE, a Polska ma problemy z wypełnie- 
niem tych norm. W efekcie składowanie na 
wysypiskach stało się bardzo kosztowne. 
   Władze stolicy liczą, że koszty gospodaro- 
wania odpadami spadną dzięki budowie zak- 
ładu termicznego przetwarzania odpadów. 
MPO podpisało właśnie umowę na rozbudo- 
wę spalarni na Targówku - będzie za to odpo- 
wiedzialna koreańska firma Posco, a kwota 
inwestycji to 2 mld zł. Według ratusza, ma to 
być najnowocześniejszy tego typu obiekt w 
Polsce, co pozwoli na obniżenie rachunków 
za wywóz śmieci. Ale pierwsze śmieci przyj- 
mie dopiero pod koniec 2023 roku. 
   Rosnące koszty związane z odpadami były- 
by łatwiejsze do zaakceptowania, gdyby w ślad 
za wzrostem opłat poprawiała się jakość 
świadczonych usług. Problemy z odbiorem  
na osiedlach jednak nie ustają, przepełnione 
altany to przykra codzienność, a jedyną pro- 
pozycją ze strony firm odpowiedzialnych za 
odbiór śmieci i władz miasta jest możliwość 
dostawiania kolejnych pojemników. Czy to 
zmieni się wraz z kolejną podwyżką?  Większe 
pieniądze na razie nie trafią do firm odbierają- 
cych, które mają długoterminowe umowy. 
Miasto z podwyżek pokryje lub zmniejszy de- 
ficyt, który każdego roku powstaje na gospo- 
darce odpadami. 

JAK MOGĄ WYGLĄDAĆ 
OPŁATY? PRZYKŁAD 
IDZIKOWSKIEGO NIE NAPAWA 
OPTYMIZMEM

Administracja osiedla Idzikowskiego na 
podstawie średniego zużycia wody za 
okres 1.10.2019-30.09.2020 przygoto- 
wała wyliczenia stawek za wywóz 
nieczystości. Na podstawie danych z 850 
lokali mieszkalnych i użytkowych opłaty 
miesięczne za wywóz nieczystości, będą 
na tym osiedlu wynosiły:
- w 202 lokalach  (24 proc.)  ->  do 50 zł;
- w 298 lokalach  (35 proc.) -> 50-100 zł;
- w 216 lokalach (25 proc.) ->100-150 zł;
- w 90 lokalach  (11 proc.) -> 150-200 zł;
-  w 38 lokalach  (4 proc.) ->  200-285 zł;
- w  6  lokalach   (<1 proc.) -> 325-425 zł.

opr. AO Idzikowskiego

Mariusz Ilnicki

12,73 ZŁ ZA METR SZEŚCIENNY ZUŻYTEJ WODY ZAPŁACIMY ZA ODBIÓR ODPADÓW. DLA WIELU MIESZKAŃCÓW 
OZNACZA TO WYDATKI RZĘDU 100 I WIĘCEJ ZŁOTYCH MIESIĘCZNIE

NOWE OPŁATY ZA ODPADY OD 1 KWIETNIA. 
ZNOWU DROŻEJ
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    Brak uregulowanego stanu prawnego części gruntów terenów MSM 
„Energetyka” to jedno z najważniejszych wyzwań spółdzielni. Problem 
ten dotyczy ponad 44 hektarów: całych osiedli Stegny Północ oraz 
Idzikowskiego, części osiedla Stegny Południe, a także pojedynczych 
nieruchomości na Sadybie, Sielcach i Bernardyńskiej. Łącznie to 66 
budynków z 4292 mieszkaniami zamieszkałymi przez około 10 000 
osób oraz 12 budynków użytkowych. Dodatkowo umowami dzierżawy 
objętych jest 33,9 ha.
    Problem ten nabiera nowego wymiaru w kontekście przekształcenia 
użytkowania wieczystego w prawo własności. Proces ten, choć                      
w stolicy z dużym opóźnieniem, dobiega końca. W rezultacie część 
mieszkańców spółdzielni zyskała pełne prawo własności gruntu na 
którym stoją ich budynki, a część nie ma żadnego. Obowiązki wobec 
spółdzielni wszyscy mamy takie same, prawa coraz bardziej różne. 
Sytuacja ta rodzi sporo pytań i kwestii wymagających wyjaśnienia: 
kiedy podobne prawa zyskają „warszawiacy bez ziemi”, czy wówczas 
również będziemy mogli liczyć na bonifikatę 98 proc.?
     W tym roku nie został uregulowany stan prawny żadnego z gruntów 
będących własnością m. st. Warszawy, a na których MSM „Energetyka” 
wiele lat temu, zgodnie z otrzymanymi decyzjami, postawiła budynki 
mieszkalne. Nie znaczy to jednak, że nie mamy żadnych postępów w 
tym zakresie. W czerwcu 2020 r. Urząd Dzielnicy Mokotów potwierdził 
brak roszczeń do dwóch działek zabudowanych dwoma budynkami 
mieszkalnymi i działki stanowiącej drogę wewnętrzną na osiedlu 
Stegny Południe. Prawo do tego gruntu będzie mogło być uregulowane 
na rzecz spółdzielni. Urząd zlecił wykonanie operatu szacunkowego 
dla nieruchomości.
   W mijającym roku sporo działo się w obszarze legislacji. Za bardzo 
ważny, z punktu widzenia mieszkańców bez prawa do gruntu, należy 
uznać wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 10 czerwca 2020 roku. 
Dotyczył on nowelizacji ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych               
z 2017 r. w myśl której osoby mieszkające w zasobach o nieuregulo- 
wanym stanie prawnym gruntu mogłyby być uznane za niespełniające 
warunków członkostwa w spółdzielni mieszkaniowej. Mieszkańcy tacy 
mają tylko ekspektatywę, czyli roszczenie do spółdzielczego własno- 
ściowego prawa do lokalu. Okazuje się, że stosując ten zapis, mamy 
spółdzielnie, które de facto powinny przestać istnieć. Trybunał, na 
wniosek Rzecznika Praw Obywatelskich, wydał wyrok stwierdzający, 
że zapis ten jest niekonstytucyjny, ale utraci on ważność dopiero po 
upływie dwunastu miesięcy od daty publikacji wyroku w Dzienniku 
Ustaw, to jest w czerwcu 2021 roku. 
    20 października 2020 r. weszła w życie ustawa z 17 września 2020 
roku o zmianie ustawy o szczególnych zasadach usuwania skutków 

prawnych decyzji reprywatyzacyjnych dotyczących nieruchomości 
warszawskich, wydanych z naruszeniem prawa, ustawy o komercjali- 
zacji i niektórych uprawnieniach pracowników oraz ustawy o gospo- 
darce nieruchomościami. Nowe przepisy, przynajmniej częściowo, 
porządkują sytuację dotyczącą tzw. czyścicieli kamienic i mają chronić 
prawa lokatorów oraz osób poszkodowanych w wyniku reprywatyzacji. 
Ustawa to efekt starań oraz sukces głównie środowisk lokatorskich.      
W trakcie prac nad ustawą Komitet Obrony Praw Lokatorów proponował 
zapis, aby cele mieszkaniowe wpisać do katalogu celów publicznych. 
Taki zapis umożliwiałby całkowite zatrzymanie reprywatyzacji                     
w Warszawie i byłby przełomem w procesie regulacji stanu prawnego 
gruntów w spółdzielniach mieszkaniowych. Niestety, zapis nie został 
przyjęty, a sprzeciwiły się temu także władze Warszawy. Być może 
zabrakło tu wsparcia i presji ze strony spółdzielni mieszkaniowych?
       Osobiście podjęłam próby zainteresowania naszym problemem             
i zyskania poparcia ze strony działaczy społecznych, wśród nich  Jana 
Śpiewaka, miałam też możliwość zasygnalizowania tematu Rafałowi 
Trzaskowskiemu podczas jego kampanii prezydenckiej. Co ciekawe, 
sprawę reprywatyzacji podniósł on podczas „swojej debaty prezy- 
denckiej” w lipcu w Lesznie. Trudno stwierdzić, czy to była potrzeba 
chwili, czy rzeczywiste zaangażowanie w temat… Widać jednak, że 
komunikacja z różnymi organizacjami oraz osobami stanowiącymi 
prawo jest ważna, niezbędna, a wręcz konieczna. Widać również, że   
są partnerzy i  jest z kim pracować.
     Niemal równo rok temu, bo 12 grudnia 2019 r., Prezydent m.st. 
Warszawy powołał Zespół ds. wspierania i koordynowania inicjatyw 
spółdzielni i wspólnot mieszkaniowych. „Energetyka” aktywnie 
uczestniczy w spotkaniach zespołu. Niestety zakres prac przewiduje 
głównie prowadzenie analiz (w rozporządzeniu powołującym zespół, 
spośród pięciu enumeratywnie wyliczonych kompetencji, cztery 
rozpoczynają się sformułowaniem „analiza”), trudno więc oczekiwać, 
realnego rozwiązania problemu na tym poziomie. 
     Niemniej jednak otoczenie legislacyjne oraz świadomość problemów 
związanych z reprywatyzacją wśród osób decyzyjnych pozwalają na 
delikatny optymizm i światełko w tunelu na drodze regulacji gruntów 
osiedli spółdzielczych w stolicy. Na pewno nie stanie się to samo. 
Niezbędna  jest stała presja ze strony spółdzielni mieszkaniowych               
i tysięcy warszawian, którzy nie ze swojej winy mają ograniczone prawa. 
Prawa, które nasi sąsiedzi mieli od zawsze i korzystają z nich bez 
przeszkód.

Krystyna Śmigielska
Przewodnicząca Rady Osiedla Idzikowskiego

Przewodnicząca Komisji ds. Terenowo-Prawnych 
Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”

Rok 2020 w aspekcie działań dotyczących 
uregulowania stanu prawnego gruntów
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  MSM „Energetyka” uzyskała pozwolenie na 
budowę na wykonanie termomodernizacji ele- 
wacji i remont balkonów w budynku Konstan- 
cińska 3B. Nie byłoby w tym nic nadzwyczaj- 
nego, gdyby nie fakt, że część budynku znaj- 
duje się na terenie o nieuregulowanym stanie 
prawnym, a w procedurze powołano się na wy- 
rok Naczelnego Sądu Administracyjnego ze 
stycznia 2017 roku. 
   Prowadzenie prac remontowych w nierucho- 
mościach bez prawa do gruntu od lat nastrę-
cza trudności, gdyż wymaga formalnej zgody 
właściciela gruntu, którym pozostaje miasto. 

Czasem skutkuje to dziwnymi decyzjami - przy- 
kładem może być umowa dzierżawy, którą 
osiedle Idzikowskiego musiało zawrzeć na 
pas… 10 cm gruntu wokół każdego z budyn- 
ków, niezbędny aby przed laty wykonać ter- 
momodernizację. 
   Naczelny Sąd Administracyjny w 2017 roku 
rozpatrzył kasację od wyroku dotyczącego 
sprawy robót budowlanych wykonywanych na 
terenach, do których jedna z warszawskich 
spółdzielni mieszkaniowych nie posiadała ty- 
tułu prawnego w kontekście wymaganych pra- 
wem budowlanym oświadczeń o prawie do dy- 

sponowania nieruchomością. NSA stwierdził, 
że spółdzielnia ma prawo do przeprowadze- 
nia prac związanych z utrzymaniem budyn- 
ków wskazując, między innymi, na przyznane 
spółdzielni prawo do wybudowania budynku   
i ostateczną decyzję lokalizacyjną, a także na 
fakt, że kolejni właściciele nieruchomości 
(Skarb Państwa, gmina) nie kwestionowali pra- 
wa spółdzielni do użytkowania budynku.
   Wyrok NSA i decyzja dla Konstancińskiej 3B 
może mieć pozytywne skutki dla mieszkań- 
ców, których budynki stoją na gruntach o nie- 
uregulowanym stanie prawnym. Łatwiej bę- 
dzie nie tylko prowadzić prace remontowe, 
ale też władze miasta tracą argument do wy- 
muszania na spółdzielni podpisywania umów 
dzierżawy terenów. 

Łatwiej o remonty budynków na terenach nieuregulowanych?
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   Trwa remont Maltańskiej, niedawno zakończyły się prace na ulicy Capri. W ostat- 
nich latach mieszkańcy Stegien Południe doczekali się modernizacji łącznie ośmiu 
osiedlowych ulic. Koszty sięgnęły kilku milionów złotych. 
    Sam remont ulicy Maltańskiej pochłonie około 1 mln zł. Oprócz nowej nawierzchni 
cała ulica wraz z parkingami otrzyma ledowe oświetlenie - wymieniono 22 oprawy 
sodowe na ledowe, postawiono 10 nowych słupów metalowych, na istniejących 
słupach betonowych pomalowano wysięgniki i wymieniono przewody. Powstaną 
miejsca parkingowe, wyremontowane zostaną chodniki oraz przejścia dla pie- 
szych. Łącznie (jezdnia, parkingi, chodniki) modernizowana jest powierzchnia 
4200 mkw. Prace zakończą się 21 grudnia. 
   Wcześniej w tym roku przeprowadzony został kompleksowy remont ulicy Capri          
- w pierwszej fazie wymieniono oświetlenie z wysłużonego sodowego na 14 no- 
wych lamp ledowych, następnie zrobiono nową nawierzchnię. Aktualnie w admini- 
stracji wykonane zostały projekty stałej organizacji ruchu na terenie dróg wew- 
nętrznych dla ulic Capri i Kartaginy po ich remontach.
   W ostatnich czterech latach gruntownej modernizacji doczekały się także ulice 
Barcelońska, Marsylska, Katalońska, Kartaginy, Korsykańska i Nicejska. Wszędzie 
pojawiło się nowe, energooszczędne oświetlenie ledowe - łącznie wymieniono 93 
latarnie. Na Barcelońskiej, Marsylskiej, Katalońskiej i Kartaginy położono nowy dy- 
wanik asfaltowy, zaś Korsykańska i Nicejska wyremontowane zostały w technologii 
kostki betonowej.
   Jak wylicza administracja z Portofino, w latach 2017-2020 łącznie położono ponad 
2200 mkw nowych chodników. Remonty ulic: Barcelońska, Marsylska, Katalońska, 
Kartaginy, Capri i Maltańska kosztowały blisko 3,4 mln zł. Prace finansowane są          
w pierwszej kolejności z nadwyżki bilansowej biura Zarządu w ramach programu 
wsparcia infrastruktury i z odpisu na fundusz remontowy w części przeznaczonej 
na prace ogólnoosiedlowe. M6.

STEGNY POŁUDNIE 
Z WYREMONTOWANYMI 
ULICAMI

    Znaczna część drzew na osiedlach MSM „Energetyka” ma tyle lat, co 
same osiedla. Z racji wieku i gatunków, które były wykorzystywane do 
obsadzeń, przy pielęgnacji oraz wycince egzemplarzy zagrażających 
bezpieczeństwu, zostaje wiele gałęzi i konarów. Osiedle Stegny Południe 
od dawna wykorzystuje powstały materiał w celach ozdobnych. 
Powstało tu wiele stref zimowania jeży, a zrębki są wykorzystywane do 
obsypywania nasadzeń. W tym roku powstały aż dwa miejsca przezna- 
czone do zimowania jeży na Stegnach Północ. Są odpowiednio 
oznaczone, a jedno z nich nawet ogrodzone bez możliwości wstępu 
ludzi oraz psów. 
    Zainspirowani sugestiami mieszkańców z grupy Nasze Podwórko, 
ogrodnicy Marek i Arek z administracji osiedla Stegny Północ wraz             
z pomocą stolarza Romana poszli o krok dalej, jeżeli chodzi o pozo- 
stałe z wycinki i pielęgnacji drewno. Praca była niezwykle ciężka, tym 
bardziej, że panowie posługiwali się narzędziami do zwykłej pielęg- 
nacji zieleni, ale zadowolenie i zainteresowanie mieszkańców  jest 
olbrzymie. 
   Efektem prac jest „Drzewo Czytelnika”. Biblioteczka plenerowa, która 
powstała we wnętrzu pnia drzewa, wyciętego na odpowiedniej wyso- 
kości. Środek został wydrążony, zamontowano półki na książki                       
i drzwiczki z tworzywa przypominającego szkło, ale znacznie bardziej 
odpornego. Obok leży pień wycięty tak, aby pełnić funkcję stojaka 
rowerowego. W sąsiedztwie stoją niezwykłe pieńki. Ich unikatowość 
polega na tym, że zostały wycięte w taki sposób, że oprócz siedziska 
mają również oparcie, wszystko z jednego kawałka pnia. Pieńki                      

z oparciami, stoją dookoła innych pieńków, które pełnią funkcję 
stolika. Wszystkie elementy tworzą bajkową całość, cieszą się olbrzy- 
mią popularnością wśród mieszkańców w każdym wieku. Niezależnie 
od pogody zawsze ktoś odwiedza to miejsce, tylko zamiast rumaków, 
stoją rowery. 
    Panowie deklarują, że jeśli ich praca zostanie doceniona, to mają          
w zanadrzu sporo pomysłów do realizacji. My doceniamy i mocno 
trzymamy kciuki. „Drzewo Czytelnika” znajdziecie na terenie zielonym 
u zbiegu ulic Kaukaskiej i Warneńskiej. Zapraszamy z książkami i po 
książki.

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński – Nasze Podwórko

MARTWE DRZEWO TĘTNI ŻYCIEM NA „PÓŁNOCY”

„Drzewo Czytelnika” u zbiegu ulic Kaukaskiej i Warneńskiej.

Większe przedszkole przy Bernardyńskiej
   Przedszkole z oddziałami integracyjnymi nr 326 przy Bernardyńskiej 14 wkrótce się rozrośnie. Finalizowane są prace w nowym, 8-oddzia- 
łowym budynku przedszkola. Powstanie także przyjazny dzieciom plac zabaw.  Teren wokół zazieleni się dzięki nowym nasadzeniom, trawni- 
kowi i ławkom. Prace budowlane rozpoczęto w sierpniu 2019 r., a planowany termin oddania do użytkowania to marzec 2021 r. Wartość inwes- 
tycji to ponad 17 mln zł. źr. mokotow.waw.pl
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Remont ulicy Maltańskiej.
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PRZEGRZEWAMY SWOJE MIESZKANIA. TO ODBIJA SIĘ NIE TYLKO NA RACHUNKACH, 
ALE PRZEDE WSZYSTKIM NA ZDROWIU

ZBYT GORĄCE MIESZKANIE SZKODZI 
(ZDROWIU I PORTFELOWI)
Ponad połowa Polaków przegrzewa swoje mieszkania, utrzymując 
średnią temperaturę na poziomie 22°C, albo i więcej - taki wniosek 
płynie z badania przeprowadzonego dla Izby Gospodarczej 
Ciepłownictwo Polskie (IGCP). Jej eksperci rekomendują, żeby 
obniżyć  ją  o 1-2°C. Będzie to z korzyścią dla naszego zdrowia               
i portfela, skorzysta także środowisko.

   Sezon grzewczy w pełni, ale fakt, że zimy mamy coraz 
łagodniejsze nie zmienił naszych nawyków dotyczących 
ogrzewania mieszkań. W co drugim mieszkaniu tem- 
peratura jest za wysoka. Dla zdrowia optymalne jest 
przebywanie w temperaturze 19°C. Tymczasem w 
wielu mieszkaniach termometry wskazują 22 stopnie, 
a nierzadko temperatura jest o aż 5 stopni za wysoka. 
Skala problemu stała się na tyle duża, że do skręcenia 
grzejników zaczęły zachęcać… zakłady ciepłownicze. 
   Za „przyjemnym chłodem” w mieszkaniu przema- 
wiają aż trzy rodzaje argumentów: ekonomiczne, eko- 
logiczne i zdrowotne. Po pierwsze przykręcenie ter- 
mostatu skutkujące zmniejszeniem temperatury             
w mieszkaniu o 1-2 stopnie może obniżyć wysokość 
rachunków za ciepło od 5 do 16 proc. rocznie. A cen- 
tralne ogrzewanie to zwykle jedna z najwyższych po- 
zycji w opłatach za mieszkanie. Po drugie, zmniejsza- 
jąc ilość zużywanej energii cieplnej możemy przyczynić 
się do poprawy jakości powietrza. Według ekspertów z Poli- 
techniki Warszawskiej zmniejszenie tylko o 1°C temperatury 
we wszystkich mieszkaniach w Polsce ocieplanych ciepłem systemo- 
wym pozwoliłoby obniżyć emisję dwutlenku węgla o 1 mln ton rocz- 
nie, czyli o ok. 5 proc. Eksperci wyliczyli, że do pochłonięcia takiej ilości 
dwutlenku węgla potrzeba 15 mln drzew. Po obniżeniu temperatury        
o 2°C korzyści środowiskowe byłyby jeszcze większe.
  Najważniejszy jest jednak wpływ za wysokiej temperatury na nasze 
samopoczucie i zdrowie. Tu z ciepłownikami zgadzają się lekarze.  
- W warunkach wysokiej temperatury rozwijają się czynniki środo- 
wiskowe, które są niezdrowe dla  domowników,  np.  roztocza kurzu 
domowego czy zarodniki grzybów pleśniowych - mówi prof. dr hab. n. 
med. Bolesław Samoliński, specjalista zdrowia publicznego i alergolog 
z Warszawskiego Uniwersytetu Medycznego. - W przegrzanych pomie- 
szczeniach ludzie czują się źle, mają bóle głowy, źle śpią. Suche po- 
wietrze źle wpływa na drogi oddechowe, może spowodować martwicę 
nabłonka błony śluzowej nosa, zatok przynosowych i gardła. Z tego 
powodu  pojawiają się u  pacjentów dolegliwości takie jak   chrypka, 
zatkany nos i uczucie dyskomfortu w obrębie górnych dróg oddecho- 
wych. Dlatego rekomendujemy, żeby te temperatury były jednak niż- 
sze - dodaje prof. Samoliński.  W pokojach w których śpimy powinno 
wystarczyć 18°C, w kuchni około 20°C, a w pokoju dziennym 21°C.
   Zbyt intensywne ogrzewanie mieszkania zimą może przyczynić się 
do osłabienia układu odpornościowego i naturalnego radzenia sobie 
organizmu z wirusami i bakteriami. Niezdrowe upodobanie wysokiej 
temperatury w mieszkaniu powoduje, że po wyjściu na zewnątrz orga- 
nizm przeżywa mini szok. Następuje gwałtowne schłodzenie ciała,           
a  wtedy łatwiej o zachorowanie.
  Szczególnie wrażliwi na negatywne skutki przegrzanego pomie- 
szczenia są alergicy. Zbyt wysoka temperatura to idealne warunki dla 
namnażania się roztoczy kurzu domowego. W przegrzanym pokoju 
można się spodziewać wzmożonego kataru i duszności. Suche, gorą- 
ce powietrze szkodzi nie tylko alergikom cierpiącym na alergiczny nie- 
żyt nosa czy astmę, ale również osobom z alergicznymi problemami 
skórnymi. Zimą zwykle zaostrza się atopowe zapalenie skóry, która 

wymaga szczególnie starannego nawilżenia oraz natłuszczenia i bar- 
dzo źle reaguje na przegrzanie. Drugą grupą bardziej narażoną na nie- 
dogodności są dzieci. - Obserwujemy u nich skłonność do infekcji, 
przerostu migdałków i nieżytów górnych dróg oddechowych spowodo- 
wanych złymi warunkami klimatycznymi w mieszkaniach, przede 

wszystkim przegrzaniem, zbyt suchą atmosferą. Co ważne, dzieci 
znakomicie się adaptują do niższych temperatur w otocze- 
niu, znacznie lepiej niż osoby w wieku podeszłym – mówi 
prof. Bolesław Samoliński. Dlatego nawet w przypadku 
najmłodszych dzieci optymalna temperatura pod- 
czas snu rekomendowana przez lekarzy to 20-22°C.
     Jeśli jesteśmy zwolennikami „ciepełka” w domu i 20 
stopni w mieszkaniu wymagałoby chodzenia w kurt- 
ce, to warto zacząć od obniżenia temperatury w nocy. 
Kiedy śpimy w zbyt nagrzanym pomieszczeniu, efek- 
tywny odpoczynek jest utrudniony. Przez wysusze- 
nie śluzówki gorzej się nam oddycha. Powoduje to, 
że często musimy spać z otwartymi ustami, łapczy- 
wie „wciągamy” powietrze, a nasze wargi stają się su- 
che. Nie trzeba, a nawet nie należy, od razu schodzić 
do zalecanych 18°C. Temperaturę najlepiej obniżać 
stopniowo o 1°C i przyzwyczajać w ten sposób orga- 
nizm do nowych warunków.

   Właściwa temperatura w mieszkaniu ma także zna- 
czenie, gdy pracujemy w domu, co w czasach korona- 

wirusa nie jest rzadkością. W przegrzanym pomieszcze- 
niu organizm gorzej pracuje, szybciej się męczy, trudności         

z koncentracją są większe. 
    W oszczędzaniu ciepła i ustawieniu właściwej temperatury w miesz- 
kaniu ważną rolę odgrywają dobre nawyki. Należą do nich: wietrzenie 
krótkie, ale intensywne i koniecznie przy zakręconym termostacie, 
ograniczenie ogrzewania, gdy na dłużej wychodzimy lub wyjeżdżamy, 
czy niezasłanianie grzejników. Zasłonięty kaloryfer zakłóca prawidło- 
wy przepływ ciepła w pokoju. Jeszcze gorszym nawykiem jest susze- 
nie ubrań na kaloryferze. Postępując w ten sposób nie tylko zakłócamy 
obieg ciepła w pomieszczeniu, lecz zwiększamy wskazania podzielnika 
nawet o 10 proc. 
   Branża ciepłownicza zachęca do przykręcenia termostatów w ramach 
akcji edukacyjnej „20 stopni dla klimatu”, która pokazuje, jakie ko- 
rzyści można odnieść nawet z minimalnego obniżenia temperatury. 
Patronat nad kampanią objęło Polskie Towarzystwo Alergologiczne,        
a wspierają ją autorytety z dziedziny medycyny i ekologii.  Warto jed- 
nak pamiętać, że elektrociepłownie i spółki energetyczne stojące za 
kampanią funkcjonują w ogromnej większości w oparciu o węgiel i są 
największymi emitentami dwutlenku węgla. 

Ogłoszenie 
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Energia elektryczna, śmieci, ochrona i sprzątanie - w nowym           
roku trzeba się liczyć z wyższymi rachunkami. 
   Pewny jest wyższy rachunek za energię elektryczną. Nie drożeje sam 
prąd, ale zaczyna obowiązywać tzw. opłata mocowa. To wprowa- 
dzona przez rząd dodatkowa pozycja na rachunku, która 
finansować ma mechanizm wynagradzania wytwórców 
energii za utrzymywanie dyspozycyjności. Można ją 
więc nazwać opłatą za utrzymanie bezpieczeństwa 
energetycznego. Opłata obowiązuje każdego, kto 
korzysta z energii elektrycznej – zapłacą  ją więc nie 
tylko mieszkańcy, ale i spółdzielnia (nie ma przy 
tym znaczenia fakt, że MSM „Energetyka” posiada 
długoterminową umowę ze stałą ceną). Wysokość 
opłat zależy od poboru energii. Z analiz ekspertów wy- 
nika, że dla statystycznego gospodarstwa domowego 
będzie to 10-12 zł miesięcznie więcej. Wzrosną też 
opłaty za energię wykorzystywaną na klatkach schodo- 
wych i do oświetlenia terenów osiedli.
  Rosnące ceny energii elektrycznej miały być rekompensowane po- 
przez dopłaty do rachunków zapowiadane przez rząd. Projekt ustawy 
utknął jednak na etapie prac w ministerstwie (obecnie odpowiadać za 
niego ma Ministerstwo Klimatu), a najnowsze informacje na ten temat 
mówią nawet o wycofaniu go z prac legislacyjnych.  
   Od kwietnia dla większości mieszkańców wzrosną ceny wywozu 
odpadów, o czym piszemy szczegółowo na stronie 6. 

   Ponadto Rada Warszawy uchwaliła nowe stawki podatków od nieru- 
chomości na rok 2021. Stawka podatku od budynków mieszkalnych 
wzrośnie o 4 gr i wyniesie 85 gr od 1 mkw powierzchni użytkowej. Dla 
budynków w których prowadzona jest działalność gospodarcza 

stawka wyniesie 24,84 zł - to o 94 gr więcej niż w 2020 r. 
   Jak co roku, od stycznia rośnie płaca minimalna                      
- z 2600 do 2800 zł brutto. Wskaźnik ten w odniesieniu 
do kosztów związanych z utrzymaniem nieruchomo- 
ści, zwykle wpływa na podniesienie cen usług ochrony 
budynków i sprzątania. 
   W perspektywie jest objęcie spółdzielni mieszka- 
niowych i mieszkańców bloków podatkiem od desz-  

  czu - pisaliśmy o tym w poprzednim numerze M6. 
Projekt ustawy w tym zakresie musi jednak zostać 
przegłosowany przez Sejm, ale jeśli wejdzie w życie 
w zaproponowanej formie, do miesięcznych rachun- 

ków trzeba będzie doliczyć kolejne kilkanaście złotych. 
Przypomnijmy, że jeśli chodzi o opłaty na rzecz spółdzielni, to     

w myśl przepisów jest obowiązek zawiadomienia o podwyżkach opłat 
na piśmie. Zawiadomienie musi mieć miejsce minimum dwa tygodnie 
przed terminem wejścia w życie nowych stawek za opłaty niezależne 
(za media), a w wypadku opłat zależnych – aż trzy miesiące wcześniej. 
Ponadto uzasadnienie zmiany opłat musi być zawsze dołączone do 
pisma z kalkulacją nowych opłat.

Wyższe koszty związane z mieszkaniem w 2021 roku

red.

Planujesz sprzedaż mieszkania?
Sprawnie i szybko je do tego przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy wszystkie starocia w nim 
zalegające, tj. meble, stoły, fotele itd.
Przyjadę i bezpłatnie wycenię usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Tosia Dąbrowska ma 8 miesięcy i mieszka                    
z rodzicami przy ul. Marsylskiej. Choruje na SMA                    

- rdzeniowy zanik mięśni. Jedyną nadzieją jest bardzo 
droga terapia genowa. Rodzice zbierają na leczenie        

za pośrednictwem Fundacji Siepomaga, ale potrzeba 
ponad 9 mln zł. 

Pomóc naszej małej sąsiadce można poprzez stronę 
siepomaga.pl/antosia

ReklamaOgłoszenie 

  Reprywatyzacja, przekształcenie 
użytkowania wieczystego dla terenów 
osiedlowych, czy podjęcie prac w związku 
z niekonstytucyjnym przepisem ustawy       
o spółdzielniach mieszkaniowych - spół- 
dzielcy dawno nie potrzebowali uchwale- 
nia tylu ważnych dla siebie przepisów.
   Proces przekształcenia użytkowania wie- 
czystego we własność powoli dobiega końca, 
ale mieszkańcy „Energetyki” i innych spół- 
dzielni cały czas płacą i będą płacić opłatę za 
użytkowanie wieczyste terenów osiedlowych. 
Ustawowym przekształceniem nie zostały bo- 
wiem objęte pozostałe grunty przeznaczone 
do wspólnego korzystania przez mieszkań- 
ców, jak tereny zielone i rekreacyjne, boiska 
sportowe, drogi, place zabaw, itp.  W „Energe- 
tyce” tego typu grunty zajmują blisko połowę 
całkowitej powierzchni. Dlatego przedstawi- 
ciele warszawskich spółdzielni zaapelowali 

do rządzących, aby tereny wykorzystywane 
do wspólnego użytkowania objąć ustawowym 
przekształceniem we własność. Petycję w tej 
sprawie przygotowało Stowarzyszenie Spół- 
dzielców Mieszkaniowych i Zarządców Nieru- 
chomości „Konfederacja Warszawska”, a jej 
odbiorcami byli premier rządu RP i ministrowie 
rozwoju oraz sprawiedliwości, a także mar- 
szałkowie Sejmu i Senatu. Od ponad dwóch 
miesięcy brak  jest  jakiejkolwiek odpowiedzi.
    Drugim istotnym problemem adresowanym 
do rządzących jest regulacja stanu prawnego 
gruntów. Na terenie Warszawy jest 99 spół- 
dzielni mieszkaniowych, których mieszkańcy 
narażeni są na negatywne skutki nieuregulo- 
wanego stanu prawnego gruntów w postaci 
braku możliwości uzyskania prawa odrębnej 
własności lokalu, założenia księgi wieczystej 
dla lokalu, a co za tym idzie braku możliwości 
sprzedaży lokalu poprzez finansowanie z kre- 

dytu hipotecznego. W tym wypadku historia 
braku pożądanych regulacji może być liczona 
w latach.
  Trzecim aspektem jest kwestia wyroku Try- 
bunału Konstytucyjnego z czerwca tego roku 
w sprawie nowelizacji ustawy o spółdziel- 
niach mieszkaniowych. Zaskarżony przez 
Rzecznika Praw Obywatelskich został prze- 
pis, w myśl którego wszyscy członkowie spół- 
dzielni mieszkaniowych, którym nie przysłu- 
gują tytuły prawne do lokali w ramach spół- 
dzielni z mocy prawa tracą członkostwo. Try- 
bunał stwierdził niekonstytucyjność przepisu, 
ale odroczył utratę jego mocy aż o rok - do 
czerwca 2021 r. Powstała sytuacja zawiesze- 
nia wpływa na orzecznictwo sądów i rodzi pro- 
blemy w spółdzielniach. Formalnie przez 12 
miesięcy ma obowiązywać przepis uznany za 
niezgodny z Konstytucją RP. Mogłaby to zmie- 
nić nowelizacja przepisów bez czekania do 
czerwca, aż wyrok TK wejdzie w życie. Wydaje 
się, że sytuacja walki z pandemią i szybkie 
uchwalanie różnych przepisów mogłyby być 
okolicznością sprzyjającą. Rządzący jednak 
nie podejmują tematu...

LEGISLACYJNA FLAUTA W SPRAWACH 
WAŻNYCH DLA SPÓŁDZIELCÓW
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   Księga wieczysta (KW) to jeden z najważniejszych dokumentów 
mieszkania, domu lub działki.  Zawiera informacje na temat stanu 
prawnego nieruchomości, jej powierzchni, ilości pomieszczeń, a tak- 
że danych właściciela. W KW zapisane są również różne ograniczenia 
prawa własności np. służebność, czy hipoteka. Działanie ksiąg wie- 
czystych określa ustawa z dnia 6 lipca 1982 r. o księgach wieczystych 
i hipotece. 
   Obecnie każda księga wieczysta funkcjonuje w dwóch formach: 
papierowej i elektronicznej. Pierwszy jest dostępny w sądzie rejono- 
wym w okręgu, na którym znajduje się dana nieruchomość. Żeby zaj- 
rzeć do interesującej nas KW nie trzeba mieć żadnych specjalnych 
uprawnień - każdy ma prawo do przeglądania ksiąg w obecności pra- 
cownika sądu. Elektroniczny dostęp do ksiąg zapewnia Ministerstwo 
Sprawiedliwości. Wystarczy znać numer księgi, wejść na stronę inter- 
netową rejestru i sprawdzić wszystkie dane. Korzystanie z rejestru 
internetowego jest bezpłatne. 

Księga wieczysta a spółdzielcze własnościowe prawo 
do nieruchomości
   Spółdzielcze własnościowe prawo do lokalu jest ograniczonym pra- 
wem rzeczowym. Prawo własności do budynku i gruntu przysługuje 
spółdzielni mieszkaniowej, a właściciel takiego lokalu może z niego 
korzystać zgodnie z jego przeznaczeniem, przeprowadzać niezbęd- 
ne remonty, wynajmować, ofiarować w formie darowizny, jak również 
sprzedać. Dla nieruchomości z prawem spółdzielczym własnościo- 
wym również można założyć księgę wieczystą, ale nie ma takiego 
obowiązku. KW nie jest niezbędna do dysponowania takim lokalem, 
sprzedaż bez konieczności jej zakładania nie jest problemem, pod 
warunkiem, że będzie to transakcja gotówkowa.

Założenie Księgi Wieczystej
  W celu założenia księgi wieczystej konieczne jest złożenie odpo- 
wiedniego wniosku KW-ZAL (jest dostępny w sądzie i na stronach 
internetowych Min. Sprawiedliwości). Należy również posiadać doku- 
menty poświadczające prawo do władania mieszkaniem (np. przy- 
dział lokalu, akt kupna-sprzedaży), oraz zaświadczenie ze spół- 
dzielni wydane w celu założenia KW. Warto, by kompletność doku- 
mentów sprawdził specjalista - notariusz lub pośrednik w obrocie nie- 
ruchomościami. Założenie księgi wymaga wniesienia opłaty sądowej 
w wysokości 100 zł. 

  W dzisiejszej rzeczywistości prawnej, aby założyć KW przy spół- 
dzielczym własnościowym prawie do lokalu niezbędne jest, by grunt 
na którym stoi budynek był we władaniu spółdzielni. Od 2013 roku  
w wyniku Uchwały Sądu Najwyższego nie ma możliwości założenia 
księgi na tzw. gruncie nieuregulowanym. W efekcie w MSM „Energe- 
tyka” są mieszkania z założoną KW (przed 2013 r.), które znajdują się 
w budynkach o nieuregulowanym gruncie.

Jakie korzyści daje posiadanie Księgi Wieczystej?
  Księgi wieczyste stanowią jedyny w swoim rodzaju rejestr nieru- 
chomości, którego wiarygodność jest gwarantowana przez państwo. 
Potwierdzają stan prawny nieruchomości, co stanowi podstawę bez- 
pieczeństwa w obrocie nieruchomościami, oraz zabezpieczenia kre- 
dytu hipotecznego. Wpisy ujawnione w księdze wieczystej są chronione 
tzw. rękojmią wiary publicznej ksiąg wieczystych. Oznacza to, że w 
razie niezgodności stanu prawnego w księdze wieczystej z rzeczy- 
wistym stanem prawnym, treść księgi wieczystej ma rozstrzygające 
znaczenie. Bez KW nie ma możliwości sprzedaży mieszkania osobie 
posiłkującej się przy zakupie kredytem hipotecznym. 

Czy powinienem założyć teraz KW dla swojego lokalu?
   W związku ze zmianami w wymiarze sprawiedliwości, w sądach           
w Warszawie są bardzo duże opóźnienia w zakładaniu ksiąg wie- 
czystych. Obecnie dla dzielnicy Mokotów czas założenia KW podany 
na stronie internetowej Sądu to… ponad 9 miesięcy.  Jeśli zatem nie 
planuje się sprzedaży mieszkania w najbliższym roku złożenie wnio- 
sku i uregulowanie tej kwestii może być dobrym pomysłem. Jeśli jed- 
nak planowana jest sprzedaż, zamiana lub darowizna mieszkania, to 
lepiej by z takim wnioskiem wystąpił już nowy właściciel. W trakcie 
oczekiwania na założenie księgi wieczystej nie będzie możliwości 
przeniesienia prawa własności na nowego właściciela. 
   Gdy sytuacja prawna mieszkania jest dla właściciela niejasna i roz- 
waża on jak przeprowadzić np. jego sprzedaż, zawsze zalecam kon- 
takt ze specjalistą np. notariuszem czy wykwalifikowanym pośredni- 
kiem. Indywidualne rozpoznanie sytuacji pozwoli na najlepsze dopa- 
sowanie rozwiązania. 

EKSPERT RADZI

Księgi wieczyste przy 
spółdzielczym prawie własności

Izabella Zielińska
Doradca ds. nieruchomości 
Potrzebujesz darmowej konsultacji w sprawie 
zamiany lub sprzedaży mieszkania?  Skontaktuj 
się ze mną. Tel. 797 272 448.

   4 stycznia 2021 r. nastąpi oficjalne przekazanie 
Parku Dygata w ręce Zarządu Zieleni m.st. Warsza- 
wy. Zmieni się zarządzający terenem, ale dla miesz- 
kańców możliwości korzystania z terenu pozosta- 
ną bez zmian.
   W listopadzie Zarząd Zieleni poinformował spół- 
dzielnię, że w najbliższym roku nie planuje na tere- 
nie parku żadnych inwestycji w rozwój infrastru- 
ktury czy modernizację, a jedynie skupi się na bieżą- 
cym utrzymaniu i pracach konserwacyjnych. Chodzi 
głównie o koszenie trawy oraz utrzymanie placów 
zabaw. Rada Osiedla Sadyba zdecydowała bowiem, 
by elementy infrastruktury, których koszty ponio- 
sło  osiedle,  jak  wyposażenie  placów  zabaw  oraz

ławki, zostały przekazane Zarządowi Zieleni.  
  Teren parku był przedmiotem dzierżawy 
przez MSM „Energetyka” od czerwca 2007 ro- 
ku. Trzyletnie umowy dzierżawy każdorazo- 
wo przedłużano w oparciu o opinię Rady 
Osiedla Sadyba. W sierpniu tego roku Zarząd 
Zieleni m.st. Warszawy przekazał spółdzielni 
informację, że nie przewiduje możliwości 
przedłużenia umowy wygasającej 31 grudnia 
2020 r. Argumentowano, że to efekt polityki 
władz miasta polegającej na wygaszaniu umów 
dzierżawy terenów zielonych w całej stolicy.
 Nowa sytuacja pozytywnie wpłynie natomiast 
na  finanse osiedla. Roczna dzierżawa terenu 

kosztowała mieszkańców Sadyby 60-70 
tys. zł. Znacznie więcej, nawet 180 tys. zł 
każdego roku, administracja wydawała 
na jego utrzymanie. 

PARK DYGATA W RĘKACH MIASTA

red.
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Niektóre ze zwyczajów bożonarodzeniowych zanikły, inne 
ewoluowały w taki sposób, że dziś już niczym nie przypominają 
oryginałów. Jeszcze inne przetrwały wieki. Ale  zawsze  Boże 
Narodzenie w Warszawie było podniosłym,  celebrowanym czasem. 

  „Gwiazdka za pasem. Za trzy dni wigilia. Mróz mniej albo więcej trzas- 
kający. Suchy śnieg skrzypi charakterystycznie pod nogami, czasami 
prószy w oczy. Wtuliwszy uszy w podniesiony kołnierz bobrowy, o ile 
nie spotkasz na drodze omnibusu (mój Boże!), biegniesz w kaloszach 
„Prowodnika” kupionych za bezcen w sklepie Lessera na Rymarskiej 
przez Krakowskie Przedmieście i Nowy Świat” - czytamy w książce F. 
Galińskiego „Gawędy o Warszawie”. Tymi słowami autor rozpoczyna 
opowieść o zbliżających się świętach Bożego Narodzenia 1885 r. Spo- 
sób prowadzenia narracji jest bardzo ożywiony. W opisywanych zdarze- 
niach czuć wyraźną aurę pośpiechu i krzątaniny przed nadchodzącą 
wigilią. Nie trudno się więc domyślić, że Warszawę końca XIX w. opano- 
wała przedświąteczna gorączka. „Śpieszysz na Nowy Świat do handlu 
win i delikatesów Skorupskiego koło wielkiej księgarni Maurycego Orgel- 
branda, wprost Kopernika, boć trzeba na święta kupić parę pudełek 
sardynek, a tych zabrakło na razie u Dobrycza przy placu Zamkowym, 
bo cały zapas 25 pudełek już wyprzedał” - czytamy w tekście. Galiński 
dodaje: „Matka od paru dni przestała już chodzić o świcie z latarką na 
roraty, żeby z przygotowaniami zdążyć na czas. Odbije to sobie na 
pasterce, na której najpiękniej śpiewają u Fary” -  czytamy po chwili. 
    Gorącą atmosferę świątecznych przygotowań poczujemy także zagłę- 
biając się w tekst Eugeniusza Szwankowskiego z 1949 r. W artykule zaty- 
tułowanym „Warszawskie Boże Narodzenie przed 150 laty” publikowa- 
nym w „Stolicy” czytamy m.in. o smażonych i gotowanych rybach, któ- 
rych nigdy nie brakowało, o tartym w glinianych donicach maku do 
klusek, wreszcie o piernikach i bakaliach stawianych na stół nakryty białą 
serwetą pod którą kładziono siano. Z tekstu dowiadujemy się także, że 
w zamożnych domach, poczet wigilijnych potraw dopełniały stare miody   
i wytrawne wina z wyborową wódką gdańską i dubeltowym piwem Kaz- 
mirusa. W każdym domu przed świętami, podobnie jak dziś, musiał 
znaleźć się opłatek. W kościołach wypiekano białe i kolorowe. Najbielsze 
można było dostać u Bernardynów. W te drugie najczęściej zaopatry- 
wano się u Dominikanów, bo tam, jak pisze Szwankowski, były naj- 
większe i przez to zapewne najsławniejsze. Używano ich do pieczętowa- 
nia listów i robienia wszelakich ozdób typu gwiazdki, kołyski, które póź- 
niej wieszano nad wigilijnym stołem. 
  Obowiązkowym akcentem świątecznym była choinka. Zwyczaj jej 
ubierania w warszawskich domach pojawił u schyłku XVIII w. wraz z na- 
dejściem zaboru pruskiego. Zanim zaczęto drzewka stawiać w domach  
i w tej pozycji przystrajać, z początku wieszano je pod sufitem. A jesz- 
cze wcześniej, gdy warszawiakom o choinkach się nawet nie śniło, do- 
mostwa dekorowane były przy użyciu siana. Dziś pamiątką po tym zwy- 
czaju jest sianko kładzione pod świątecznym obrusem. 
    Gdy zmrok zapadł i pierwsza gwiazda rozbłysła na niebie rozpoczynała 
się godzina wieczerzy. Warszawskie stoły aż uginały się od potraw. Przy- 
rządzano m.in. szczupaka, okonia z siekanymi jajkami, liny z duszoną ka- 
pustą, karpie, czy mak z kluskami, wylicza prof. Małgorzata Karpińska            
z Instytutu Historycznego UW, w artykule o świątecznych obyczajach              
w XIX-wiecznej Warszawie. Dodaje, że nigdy nie jadano kutii, pito kom- 
poty ze świeżych owoców, a niezbędnym składnikiem potraw był miód. 
   Po wigilii zwykle kończącej się śpiewaniem kolęd, następowała, jak 
pisze Szwankowski „chwila z upragnieniem oczekiwana, a jednocześnie 
straszna i radosna zarazem, bo zjawienie się Pana Heillige Chrysta”. Była 
to postać starca w masce na twarzy, lub tylko z doczepioną brodą i wąsa- 
mi. Pojawiła się w Warszawie wraz z nastaniem rządów pruskich zastę- 
pując św. Mikołaja i zapewne bardziej w oczach dzieci budziła przeraże- 

nie niż radość. Przed 
północą warszawiacy 
szli na pasterkę. Jeszcze 
do lat 20. XIX w. nabo- 
żeństwa te celebrowano 
wyjątkowo radośnie. 
Istniał obyczaj, że w trak- 
cie mszy, wierni chcąc 
wyrazić swoją radość 
wchodzili na chór i uda- 
wali przeróżne zwierzę- 
ta. „I tak: jeden świstał, 
jak kos, drugi krakał, jak 
wrona, inni ryczeli, jak woły, lub beczeli, jak owce, czy barany wśród 
różnorodnego świerkania oddającego głosy leśnego ptactwa”, pisze 
Szwankowski.  Z kultywowania tych specyficznych zachowań zrezyg- 
nowano, bo zdaniem władz kościelnych nie służyły pobożności na- 
bożeństw. 
  W Boże Narodzenie warszawiacy ponownie udawali się do kościo- 
łów. Szli na poranne nabożeństwo, które rozpoczynało się przed 
świtem.  Jak pisze prof. Karpińska było ono już poważne, bardzo 
nastrojowe i wzruszające. Następnego dnia, w święto upamiętniają- 
ce św. Szczepana, wierni znów gromadzili się w kościołach. Jeszcze 
na początku XIX w. istniał w Warszawie zwyczaj, by w tym właśnie 
dniu obrzucać kapłanów owsem na pamiątkę ukamienowania tego 
pierwszego chrześcijańskiego męczennika. Rzucanie ziarnem miało 
zapewnić szczęście duchownemu. Gdy posługa kapłana nie cieszyła 
się uznaniem wśród wiernych, owies mieszano z kamyczkami. Ze 
względu na niebezpieczeństwo, jakie ten zwyczaj ze sobą niósł, za- 
kazano go  w okolicach powstania listopadowego. 
  Kolejne dni, aż do święta Trzech Króli kontynuowały okres bożo- 
narodzeniowy. „Zaczynał się więc specjalny okres obrzędowy, pełen 
kolędowych pieśni, szopek, wędrownych jasełkowych dialogów i za- 
baw tańcujących” - pisał Szwankowski. Kolędnicy konkurowali ze 
sobą, zaskakując doborem postaci, w które się wcielali. Wśród prze- 
bierańców można było spotkać nawet króla  Jana III Sobieskiego. 
   Zupełnie inny charakter niż dziś miał w XIX-wiecznej Warszawie 
Sylwester. Nie było zabaw do białego rana i żadnej tradycji żegnania 
starego roku. Były za to egzaminy. Organizowali je zakonnicy, którzy 
tego dnia odwiedzali domy znajomych sobie rodzin. Padały pytania 
ze znajomości katechizmu, ale były też moralne pouczenia, a na za- 
kończenie wizyty składanie noworocznych powinszowań. 
   Okres bożonarodzeniowy kończył się świętem Trzech Króli. Przed 
kościołami rozkładano stragany, na których sprzedawano kadzidło   
i kredę święconą. „Kadzidłem z jałowcowych jagód i żywicą z mrowisk 
wykadzano domostwa, a na oddrzwiach zgodnie z tradycją, wypisy- 
wano kredą pierwsze litery imion: Kacper, Melchior i Baltazar” - pisał 
Szwankowski.  Tego dnia w wielu domach pieczono placek z ukrytym 
w środku migdałem. Wieczorem podczas zabaw dzielono się nim,      
a osoba, która na migdał trafiła musiała prosić na tańce zaproszonych 
gości, co oczywiście odbyć musiało się w trakcie trwającego karnawału. 
Jeśli migdał znalazła młoda panna mówiono: „kto dostał migdała, 
dostanie i Michała”, co traktowane było jako wróżba szybkiego wyj- 
ścia za mąż. 
  W karnawale Warszawa bawiła się na całego. Tylko w tym czasie 
tańczono poloneza, oberka, walca, gawota i kontredansa, albo angleza 
z kotylionem. Ci, którzy woleli bawić się sami, tańczyli Matelota (ta- 
niec marynarski). Huczne, szalone i trwające tygodniami zabawy do- 
biegały końca, gdy w kalendarzu liturgicznym zbliżał się Popielec.

KORZENIE MOKOTOWA: STOŁECZNE ZWYCZAJE ŚWIĄTECZNE SPRZED LAT

KSIĄDZ OBRZUCONY OWSEM, CHOINKA 
POD SUFITEM, CZYLI BOŻE NARODZENIE 
W DAWNEJ WARSZAWIE

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie
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Wigilia. Warszawa 1926.



styczeń-luty

13

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Miejsce dla starej ciotki
   
    Od lat tuż przed pierwszą wigilijną gwiazdką na parking pod moim 
blokiem podjeżdżały samochody, z których z widocznym wysiłkiem 
wychodziły starsze osoby. Częściej kobiety niż mężczyźni, którzy 
wiadomo, żyją krócej. Panie miały w rękach obok niedzielnej torebki 
różne pakunki w kolorowych opakowaniach. To byli dalsi krewni, 
zaproszeni na wigilijny wieczór.
   Zwykle osoby samotne. Owdowiałe, bezdzietne, albo bez kontaktu 
z dorosłymi pociechami, mieszkającymi za granicą. Zapraszane, 
choć nie były najważniejszymi biesiadnikami przy świątecznym 
stole. Ich rola ograniczała się raczej do chwalenia potraw i słuchania 
tego, co mówią inni… A i tak były szczęśliwe. 
    W tym roku będzie inaczej. 24 grudnia leciwe kuzynki zostaną           
w domu. Życzliwa dalsza rodzina zadzwoni z życzeniami, może 
podeśle coś dobrego do jedzenia. Ale główną atrakcją ich samotnego 
wieczoru będzie włączony telewizor.
    Mam taką prośbę do bratanków i siostrzeńców tych osób. Jeśli 
wyśle was matka z kawałkiem ciasta dla osamotniej krewnej, nie 
ograniczajcie wizyty do 5 minut. Nie składajcie życzeń w progu, na 
stojąco, w kurtce. Zarezerwujcie sobie godzinkę na wizytę u starej 
ciotki, spróbujcie z nią porozmawiać o czymś innym, niż bolących 
kolanach.
   Dla wielu nastolatków nie będzie to łatwe, ale jeśli zdołają namówić 
krewnego na opowieść z dziejów rodziny, na pewno usłyszą o wyda- 
rzeniu poruszającym wyobraźnię. Kiedyś powtórzą tę opowieść 
swoim dzieciom, a te wnukom. 
   Dlaczego o tym piszę? Nie tylko z empatii do osób, jak dziś się 
mówi, będących w grupie ryzyka. Czyli moich rówieśników. Również 
z racji doświadczenia zawodowego. Jako reporterka od prawie pół 
wieku opisująca człowiecze losy nieraz podczas oglądania starych 
zdjęć czy pożółkłych ze starości listów słyszałam wyznanie właści- 
ciela spadku: „szkoda, że nie ma tu moich dziadków, dziś więcej 
wiedzielibyśmy”. Nie zawsze chodziło o dramatyczne tajemnice 
rodzinne, częściej o jakiś epizody, istotne tylko dla tej familii. Moi 
rozmówcy - główne postaci w reportażach - wykonywali benedyktyń- 
ską pracę, aby poznać losy tajemniczego dokumentu czy innej 
pamiątki, znalezionych w szufladzie wyrzuconego na strych biurka. 
To wiem z autopsji. 
   Ale znam też inne, o wiele bogatsze źródło. Od kilku lat uczestniczę 
w przyznawaniu najwyższej nagrody krajowej reporterom radiowym. 
Wśród kilkudziesięciu wstępnie już wyselekcjonowanych prac,               
z reguły znaczną część stanowią audycje dokumentalne. Ich tematy- 
ka jest różna, często historyczna. Przy ocenie brane są pod uwagę
różne kryteria, ale zawsze niezmiennym wysokim atutem do 

nagrody jest nagranie głosu świadka wydarzenia sprzed lat. Trud 
dotarcia do takiej osoby, lub jej krewnych. Oczywiście rasowy 
reportaż wymaga konfrontacji uzyskanych informacji w kilku 
źródłach, ale to są już sprawy warsztatowe. 
    Kiedy przygotowując się do obrad jury przesłuchiwałam po raz 
kolejny jednym ciągiem kilkadziesiąt audycji zauważyłam, że dla 
wielu młodych bohaterów tych reportaży pierwszym impulsem do 
penetrowania rodzinnych dziejów była wigilia. Oto w powodzi 
rozmów przy stole nagle padła zaskakująca informacja i nie dawała 
spokoju, choć goście dawno sobie poszli. Uporczywie drążyła 
umysł, aż trzeba było powiedzieć: sprawdzam. A potem krok po 
kroku przybywało wiedzy, notabene nie zawsze potwierdzającej 
rodzinny mit. Jeśli żyli jeszcze świadkowie, droga do prawdy była 
stosunkowo prosta. Ale jeśli zabrakło ich wśród żywych… 
     Dlatego spieszmy się, nie przegapmy tej najbliższej okazji - wigilij- 
nego spotkania. Będzie w węższym gronie, tym łatwej rozmawiać, 
nie trzeba się przekrzykiwać. Jeśli nie usiądą przy stole leciwe ciotki   
i wujkowie, warto opowiedzieć o ich życiu młodym. Może przeniosą 
tę pamięć w swoje dorosłe lata, w czas, kiedy człowieka myślącego 
intryguje pytanie, skąd pochodzi. Żeby nie było, jak w  „Odzie do 
młodości” Mickiewicza: 
„Niechaj, kogo wiek zamroczy, 
Chyląc ku ziemi poradlone czoło,
 Takie widzi świata koło,
 Jakie tępemi zakreśla oczy”. 
    W centralnym miejscu Stegien Południe stoi tablica, na której tekst 
i fotografie w pewnym stopniu mogą zaspokajać ciekawość, skąd 
pochodzimy. Kierownik administracji osiedla Bartosz Jagielski,               
z racji wieku nie może pamiętać narodzin osiedla. Pomysł tym 
bardziej warty pochwalenia. Z mojego mieszkania widzę, jak przy 
tej podświetlanej tablicy ciągle ktoś się zatrzymuje; często są to 
rodziny z małymi dziećmi. Może nawet ktoś rozpoznał się na foto- 
grafii tych dwóch bliźniaków w wózkach pchanych po wykrotach 
przez ich matkę? (Jeśli tak, prosimy o sygnał do redakcji).
    Niech ta tablica, którą zapewne będziemy mijać podczas świątecz- 
nych spacerów, będzie inspiracją do odtworzenia kroniki własnej 
rodziny. Z czasem saga nabierze patyny i trafi do rąk tych, którzy 
będą po nas. 
    Pogodnych myśli w te trudne Święta.

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
14 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

Muzyka u św. Katarzyny 
- muzyka na Boże Narodzenie.
26 grudnia 2020, 19:00, 
Kościół św. Katarzyny, ul. Fosa 
17. W programie tradycyjne         
i dawne kolędy polskie, 
francuskie, niemieckie, 
brytyjskie. Obowiązywać będą 
ograniczenia wynikające                 
z aktualnych obostrzeń.

  Koncert sylwestrowy                
w Filharmonii Narodowej.
31 grudnia 2020, 20:00, 
transmisja online. Propozycja 
na sylwestra w domu dla 
sympatyków Filharmonii i nie 
tylko. Bezpłatna transmisja na 
YouTube (szczegóły na 
filharmonia.pl).

 Noworoczna Gala Polskiego 
Baletu Narodowego.
 1 i 2 stycznia 2021, 19:00, 
transmisja online. Perełki 
repertuaru baletowego                
w dwuczęściowej gali 
transmitowanej na stronie 
internetowej Teatru Wielkiego 
(szczegóły na teatrwielki.pl).

Ogrody żyjące w zaciszu 
wnętrz.  
13 stycznia 2021, 18:00, 
transmisja online. Webinar          
z cyklu „Cztery pory roku            
w ogrodach”, transmitowany 
w kanałach online Zamku 
Królewskiego (strona www, 
Facebook, YouTube).

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o darmowych wydarzeniach 
kulturalnych na Mokotowie i nie tylko. Obecnie zapraszamy głównie na imprezy online. 
Szczegóły oraz więcej wydarzeń na www.waw4free.pl.
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   Do wynajęcia bezpośrednio dwa 
pokoje na Stegnach przy szkole na ul. 
św. Bonifacego. Cena 2 000 zł. Tel. 
531 661 386.

  Kupię mieszkanie 1-2 pokojowe 
bezpośrednio. Proszę dzwonić: 505 
677 592.

  Kupię małe mieszkanie w nowej 
inwestycji WB1 przy ulicy Zwierzy- 
nieckiej 8C i 8D. Tel. 602 318 522.

  Sprzedam miejsce garażowe przy 
ul. Powsińskiej 23. Tel. 882 182 117.

  Sprzedam miejsce postojowe             
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23 tel. 602 720 406.

  Sprzedam działkę 770 mkw przy 
trasie na Otwock (18 km), lub 
zamienię na mieszkanie. Tel. 507 
471 312.

  Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi cały proces, 
sprawdzi wiarygodność, znajdzie 
kupca/najemcę. Tel. 606 75 88 01.

  Jako stegnianin, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania. tel. 508 400 
952, pawel.kubalski@maxon.pl.

  Aranżacja wnętrz dostosowana 
do potrzeb. Kompleksowe projekty 
mieszkań, biur itp. Porady w doborze 
materiałów i kolorystyki. Tel. 603 
670 298.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  REMONTY, ZŁOTA RĄCZKA, 
elektryk, hydraulik, glazura, Szybko, 
dobrze, solidnie. Tel. 600 042 965. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 
Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

  ZŁOTA RĄCZKA drobne usługi               
i pomoc sąsiedzka, naprawy, 
wymiany, montaże, hydraulika, 
elektryka, ślusarskie, stolarskie. 
Zadzwoń, zapytaj, na pewno 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  A-Z REMONT. Malowanie, gładź  
gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka, cyklinowanie. 
Osobiście. Tel 793 97 44 81. 

  Usługi hydrauliczne, pełny 
zakres, uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

   NAPRAWA OKIEN, wymiana 
uszczelek, klamek, okuć. Fachowo       
i dokładnie. 504 231 576.

    OKIEN NAPRAWA, SERWIS, 
doszczelnianie, naprawa, regulacja, 
wymiana uszkodzonych części. 
Serwis pogwarancyjny - każdy typ             

i rodzaj okien. Tel. 502 431 461.
  SERWIS OKIEN. Regulacja 

Konserwacja Wymiana Uszczelek. 
Fachowo i Tanio. Tel. 512 627 219.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Naprawy  Profesjonalnie, z gwaran- 
cją. Tel. 501 572 800.

  Angielski ogólny i biznesowy, 
lektorka z certyfikatem nauczania 
Cambridge CELTA, młodzież i 
dorośli. Możliwy dojazd oraz nauka 
online. Tel 602 654 123.

  Angielski Konwersacje | Tłumacz 
języka angielskiego. Listy, doku- 
menty, książki, treści marketingowe, 
umowy. Również telefonicznie. 
Language Assistance. Ekspresowo 
lub zwyczajnie. Tel. 515 974 697.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Call Tim on 517 457 625.

    Język włoski - nauka języka 
online z materiałami indywidualnie 
dobranymi; tutoring językowy, 
techniki nauki dla „wiecznie począt- 
kujących”, lekcje klasyczne lub opra- 
cowanie programu nauki samodziel- 
nej, a.d.rumik@gmail.com.

  Korepetycje: matematyka, 
angielski (szkoła podstawowa i 
średnia, w tym przygotowanie do 
matury). Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

  Matematyka, korepetycje, 
egzaminy i konkursy. Dojazd do 
ucznia. Tel. 518 712 006.

  Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - KOREPETYCJE dla 
uczniów i studentów - również 
metodą nauczania zdalnego. Nr tel. 
603 229 866 lub 22 119 67 56.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

 FORTEPIAN, mgr sztuki, absol- 
wentka Akademii Muzycznej w 
Warszawie z dużym doświadcze- 
niem. Dzieci, młodzież i dorośli. 
Zapraszam na ciekawe lekcje. Tel. 
699 99 09 49.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 

kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. Tel. 602 
774 491.

  PRUDENTIAL. Ubezpieczenie na 
życie. Różne pakiety, m.in. „Start            
w życie” dla dzieci, „Emerytura bez 
obaw” czy  „Pewny Kapitał” oraz 13 
umów dodatkowych. Tel. 607 234 
158.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  BIURO RACHUNKOWE OPEN TAX 
Żaneta Szaga oferuje pełen zakres 
usług księgowych i atrakcyjne ceny! 
Lokalizacja: ul. Burgaska 6/232, tel. 
509 499 503.

  Biuro rachunkowe, wszystkie 
formy księgowości, duże doświad- 
czenie, promocje 50% na pierwsze 
pół roku. Bernardyńska 3 lok. 74, tel. 
512 212 155, 697 00 67 67.

    POŻYCZKI CHWILÓWKI, małe 
kwoty na max 3 miesiące.  Tylko dla 
osób z umową o pracę i z przelewami 
na konto. Decyzja w 1 dzień. Tel. 660 
712 917, 605 905 602. 

   Naprawa protez zębowych, usłu- 
gi protetyczne, tel. 602 77 44 91.

  RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, 
odszkodowania, dochodzenia 
należności) - tel. 690 876 653

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane i dywa- 
ny. Sumiennie i dokładnie. Bardzo 
dobre ceny.  Tel. 503 667 130.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
luzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  USŁUGI PPOŻ./BHP. Serwis, 
wykonawstwo instalacji ppoż., 
szkolenia BHP, PPOŻ., PP. Legalizacja 
gaśnic samochodowych dla 
mieszkańców spółdzielni za 5 zł. 

FIRE COMPANY, 798 528 528. 
  Firma transportowa, przepro- 

wadzki, przewóz sprzętów AGD, RTV 
oraz mebli, transport motocykli, 
quadów, stała współpraca. Tel. 784 
030 846.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Nowoczesne, profesjonalne                   
i łatwe w obsłudze strony 
internetowe od 790 zł. Tworzymy 
proste w edycji strony dla osób nie 
znających się na programowaniu. 
CREA-WEB. Tel. 513 545 175

  Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - Informatyk - internet, 
zabezpieczenie komputera i inne 
506 077 327.

  Doświadczony tłumacz wykona 
tłumaczenia z języka polskiego na 
rosyjski i odwrotnie, zwykłe, 
przysięgłe tel. 502 696 091.

  Kupię stare meble: stoły, krzesła, 
fotele, witryny, biurka. 534 789 195.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

   Kupię stare męskie zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane - 
takich firm, jak: Atlantic, Glashutte, 
Omega, Doxa, Mido, Poljot i inne 
marki. Stan wizualny obojętny, mogą 
być uszkodzone. Tel. 662 050 095.

 Uwaga firmy i osoby prywatne! 
Przyjmę każdą ilość znaczków 
pocztowych. Mogą być na kopertach 
lub bez kopert. Przyjmę również 
klasery na znaczki. Tel. 791 631 755.

  Jeżeli masz stare banknoty lub 
monety (np. z PRL-u) i ich nie 
potrzebujesz - zadzwoń do mnie. 
Odbiorę każdą ilość. Tel. 535 226 
979.

  Sprzedam dla niemowląt: 
wózek spacerówka składany, 
łóżeczko turystyczne do 15 kg, 
fotelik do karmienia. Wszystko 
prawie nowe. Tel. 510 357 543.

   RÓŻNE

UWAGA OGŁOSZENIODAWCY!

Publikacja ogłoszeń cyklicznych w 2021 roku wymaga potwierdzenia. 
Ogłoszenia niepotwierdzone nie będą publikowane. Dla członków 
spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksymalna długość to 170 
znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publikujemy adresów stron 
www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres m6@msmenergetyka.pl      
w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”, lub SMS-em na numer  737 
38 98 98. Termin nadsyłania do następnego wydania M6: do 10 lutego. 

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI
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Energetyczna Liga Mistrzów. 
Jedyna taka liga w Polsce?
     Energetyczna Liga Mistrzów już na trwałe wpisała się w obraz MSM „Energetyka”. 
Od 2014 roku od wczesnej wiosny po grudzień (z przerwą wakacyjną), każdy po- 
niedziałek i czwartek wieczorem na boiskach przy Idzikowskiego i Maltańskiej 
(choć w tej rundzie było niedostępne z powodu przedłużającego się remontu 
nawierzchni) zaciekłe pojedynki toczą mieszkańcy w wieku od lat 15 do 53. A cie- 
kawostką może być, że najstarszy i najmłodszy uczestnik grają w jednej drużynie, 
Zenek Team. Dodatkowo w tym sezonie do grona ponad 220 zgłoszonych zawod- 
ników dołączyła pierwsza kobieta. 
   Rozgrywki odbywają się na boiskach powstałych za fundusze spółdzielni, dzięki 
uprzejmości osiedli udostępnianym bez opłat. Przyjęty przez kapitanów drużyn 
regulamin rozgrywek oraz atmosfera fairplay pozwalają, żeby spotkania odbywały 
się bez udziału sędziów. W rezultacie liga jest praktycznie za darmo, co jest 
dużym atutem w porównaniu do wysokich kosztów udziału w komercyjnych ligach. 
Na podkreślenie zasługuje fakt, że osiedla Stegny Południe i Idzikowskiego oraz 
Zarząd wspierają rozgrywki fundując atrakcyjne nagrody. A ponieważ ELM się roz- 
rasta i obecnie mamy już podział na I i II ligę, na część nagród składają się sami 
uczestnicy. W czasach przedpandemicznych normą było uroczyste zakończenie 
każdej rundy organizowane zwykle dzięki uprzejmości OEK „Sadyba” w ośrodku 
przy Korczyńskiej. Zapraszani przedstawicieli sponsorów wręczali nagrody, a orga- 
ganizatorzy udowadniali, że umiejętności mają nie tylko na boisku, ale i w kuchni, 
gdyż na spotkaniach królowały samodzielnie przygotowane sałatki, przekąski i in- 
ne rarytasy. Mamy nadzieję, że już na zakończenie rundy wiosennej będzie możli- 
wy powrót do spotkań kończących sezon.
   Ponieważ w tych czasach jeśli nie ma cię w Internecie, to znaczy, że nie istniejesz, 
ELM jest aktywna na Facebook’u. Oprócz wyników i tabel zamieszczane są tam 
obszerne relacje pisane z przymrużeniem oka, a dla najwierniejszych fanów nie 
brakuje nawet relacji wideo prowadzonych na żywo.

    Czy jest w Warszawie, albo i w Polsce druga taka liga? Być 
może, ale nam nie udało się znaleźć żadnych informacji na 
ten temat, więc dopóki się to nie zmieni, międzyosiedlowe 
rozgrywki w „Energetyce” będą używać zaszczytnego tytułu 
jedynej takiej ligi w Polsce… 
P.S. Kto wygrał trzynastą już edycję ELM? Okazało się po 
zamknięciu numeru, ale zasadniczo nie ma to większego 
znaczenia, bo liga jest jak igrzyska olimpijskie - liczy się 
udział. Dlatego ELM pozostaje cały czas otwarta i już moż- 
na się zgłaszać do rundy wiosennej. Mile widziane są zarów- 
no całe drużyny (kolejna nowa ekipa już się zgłosiła!), jak      
i pojedynczy zawodnicy, którzy chcieliby dołączyć do już 
grających zespołów. Miejsce na pewno się znajdzie. Zgła- 
szać można się na Facebook’u albo pisząc na adres e-mail 
EnergetycznaLM@wp.pl.

M. Ilnicki, R. Obarski, M. Stępień - Zarząd ELM

Budżet obywatelski:
już można zgłaszać 
pomysły

   Ruszyła ósma już edycja budżetu 
obywatelskiego w Warszawie. Do 
25 stycznia mieszkańcy mają czas 
na zgłaszanie projektów, na które 
łącznie miasto przeznaczy 93 mln 
zł. Od mieszkańców „Energetyki” 
zależy, czy osiedla i mieszkańcy 
będą beneficjentami budżetu.        
Zakończona jesienią edycja nie 
należała pod tym względem do 
udanych.
  Hasło ósmej edycji to „Ty też mo- 
żesz zmienić Warszawę”. Zasady 
pozostają bez zmian. Swój pomysł 
może zgłosić każdy mieszkaniec         
- nie trzeba być zameldowanym   
w mieście ani pełnoletnim. Naj- 
prościej zrobić to przez Internet     
– na stronie bo.um.warszawa.pl. 
   Projekty zweryfikowane pozy- 
tywnie zostaną poddane pod 
głosowanie mieszkańców, a głosy 
oddawać będzie można od 15 do 
30 czerwca 2021 roku. Ogłosze- 
nie wyników miasto planuje na 15 
lipca. Zwycięskie projekty zostaną 
zrealizowane w 2022 roku. 

OSIEDLE IDZIKOWSKIEGO: 
PIERWSZY ROK DZIAŁALNOŚCI 
W OSIEDLOWYM KLUBIE

   Właśnie mija rok od udostępnienia mieszkańcom 
pomieszczenia w budynku przy Idzikowskiego 2. 
Wykonany niewielkim nakładem remont i skromne 
wyposażenie wystarczyły, by na osiedlu zaczęło 
się dziać…
     Strzałem w dziesiątkę okazała się współpraca ze 

Studiem Pasji prowadzonym przez małżeństwo Joannę i Grzegorza Gnaś oraz ze Stowarzyszeniem 
Aktywni dla Stegien. Firma i Stowarzyszenie aktywnie pozyskują środki finansowe od Urzędu 
Dzielnicy Mokotów i sporą część zajęć w których mogą brać udział mieszkańcy dzielnicy organizują 
na osiedlu Idzikowskiego, które udostępnia nie tylko pomieszczenie w budynku Idzikowskiego 2        
- któremu na rocznicę Radę Osiedla nadała nazwę „I-DZIK Pracownia Kreatywna”, ale także teren 
boiska sportowego. Dzięki temu zajęcia są dostępne za darmo. 
    Nowy rodzaj działalności na osiedlu spotkał się z żywym zainteresowaniem mieszkańców. Tym 
bardziej, że od początku oferta była dość oryginalna, zarówno dla seniorów i dzieci. Zorganizowano 
warsztaty robienia naturalnych kosmetyków (powstały szminki, mydła, kremy i inne), samodzielne 
robienie łamigłówek, warsztaty z robienia kiszonek czy nauka pirografii (wypalanie wzorów                    
w drewnie). Jesienią prowadzone były zajęcia z tworzenia drewnianych gier aż w trzech grupach  
dla dzieci w wieku 8-15 lat, także z myślą o dzieciach w wieku 9-15 lat prowadzone były zajęcia pt. 
„Inwestycji w siebie czas” (uczestnicy poprzez zabawę uczą się m.in. współpracy, komunikacji, 
planowania czasu, asertywności czy radzenia sobie ze stresem). Najmłodsi mogli też skorzystać z 
warsztatów kulinarnych i dotyczących wyrobu naturalnych kosmetyków. Wszystko to mimo pandemii. 
    Atrakcji na osiedlu nie zabrakło też na świeżym powietrzu. Wskutek obostrzeń związanych                  
z koronawirusem, Dzień Dziecka w tym roku wypadł… we wrześniu. To właśnie wtedy odbyła się 
impreza, która nie mogła zostać, jak co roku, zorganizowana na początku czerwca. Na świeżym 
powietrzu odbywały się także inne zajęcia, w tym robiąca furorę wśród mieszkańców w każdym 
wieku gra w dmuchanych kulach Bumper Ball (idealnie pozwalająca zachować dystans w czasie 
pandemii!).  Działalność jest obecnie prowadzona w zmienionej formie, dostosowanej do aktualnie 
obowiązujących obostrzeń, dbając o bezpieczeństwo uczestników.

Zajęcia z  pirografii.

opr. red.

Idzik 303 oraz Zenek Team.
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    Rok 2020 rozpoczął się zwyczajnie, w stycz- 
niu nikt nie podejrzewał, że już niebawem 
wszystko się zmieni. Zgodnie z planem orga- 
nizowaliśmy życie naszego klubu – imprezy, 
zajęcia, ciekawe wydarzenia. Na korytarzach 
słychać było rozmowy ludzi, śmiech dzieci, 
muzykę, śpiew - jednym słowem działo się 
wiele. W pomieszczeniach klubowych odby- 
wały się imprezy artystyczne („Wesoła 
piosenka – dzieci z przedszkola dla Seniora”, 
„Niezwykła podróż” – przedstawienie 
teatralne dla dzieci), bal przebierańców dla 
najmłodszych oraz bal karnawałowy dla 
seniorów, prelekcje, pokazy, warsztaty 
sensoplastyczne dla dzieci, cykl wykładów 
geograficznych „Podróże bez biletu”, cykl 
zajęć warsztatowych – ćwiczenia praktyczne 
dla seniorów, poświęcone korzyściom 
zdrowotnym uprawiania  Jogi. W czasie ferii 
zimowych zorganizowaliśmy, jak co roku, 
akcję „Zima w Klubie” (dwutygodniowy 
program skierowany dla dzieci w wieku 6-12 
lat spędzających ferie w mieście). Program 
obejmował, m.in., zajęcia sportowe, rekrea- 
cyjne, edukacyjne, muzyczne, plastyczne 
oraz aktywności poza placówką - wycieczki, 
seanse filmowe, lekcje muzealne czy 
warsztaty kulturalno-edukacyjne. W ofercie 
nie zabrakło konkursów i gier rekreacyjno-      
-sportowych… 
      A  11 marca 2020 r. musieliśmy zamknąć 
klub. OEK „Sadyba” zawiesił czasowo wszyst- 
kie działania stacjonarne: zajęcia stałe, 
warsztaty oraz wydarzenia. Nikt wówczas nie 

przypuszczał, że potrwa to aż do 21 września. 
Jednak już od końca marca prowadziliśmy 
działania online. Główną platformą komuni- 
kacji z odbiorcami stał się Facebook oraz 
strona internetowa placówki, gdzie zamie- 
szczane były ciekawe sposoby jak spędzać 
czas z dziećmi w domu, propozycje zabaw 
kreatywnych i pomysły na zajęcia. Organizo- 
waliśmy konkursy („Wiosna oczami dziecka”, 
„Portret mojej mamy”, ”Rymowanki”), tworzy- 
liśmy galerie zdjęć np. prac konkursowych, 
archiwalne zdjęcia przedstawiające osiedle 
Sadyba i działalność OEK „Sadyba”. Przed 
świętami odbyły się warsztaty artystyczno-      
- kulinarne podczas których pokazaliśmy jak 
wykonać chlebek wielkanocny w kształcie 
koszyczka. Instruktorzy nagrywali filmy               
– zajęcia, z których mogli skorzystać wszyscy, 
którzy wejdą na profil OEK „Sadyba” na 
Facebooku i na stronę www (zajęcia plastycz- 
ne, maluch i muzyka, teatrzyk Stonoga, 
zajęcia taneczne oraz zajęcia dla dorosłych 
qigong, joga, zumba, gimnastyka). W formie 
indywidualnych zajęć online odbywała się 
również nauka gry na gitarze. Dzięki 
współpracy z agencją eventową  Jo Art Show 
udostępniliśmy najmłodszym widzom 
autorski program TV Mupp Show, a także 
pokazaliśmy film pt. „Moja historia”. Pierwot- 
nie prezentacja filmu w naszym klubie miała 
odbyć się w kwietniu, co nie było możliwe. 
     Stosownie do wytycznych sanitarnych               
w lipcu na zmienionych zasadach wznowiliśmy 
działanie biblioteki oraz zorganizowaliśmy 
akcję „Lato w Klubie” (trzytygodniowy 
program skierowany dla dzieci w wieku 6-12 
lat spędzających wakacje w mieście). Dbając  
o bezpieczeństwo wszystkich uczestników 
akcji, zgodnie z wytycznymi dotyczącymi 
letniego wypoczynku dzieci i młodzieży 
postawiliśmy na zajęcia prowadzone na 
terenie naszej placówki oraz bliskiej okolicy. 
Pomimo pewnych ograniczeń związanych          

z obostrzeniami wynikającymi z walki z pan- 
demią, uczestnicy spędzili ten czas w aktywny 
i atrakcyjny sposób. W sierpniu zaproponowa- 
liśmy mieszkańcom „Letnie spotkania z OEK 
„Sadyba”, w ramach, których zorganizowane 
zostały zajęcia plenerowe - qigong, zumba, 
stretching - w Parku Dygata. 
     Od połowy września, w ścisłym reżimie 
sanitarnym, wznowiliśmy działalność stacjo- 
narną. Działa Klub Malucha, gimnastyka dla 
seniora, stretching, qigong, zumba, zajęcia 
indywidualne – gitara, warsztaty wokalne, 
pianino, korepetycje z angielskiego. Do 
odwołania zawiesiliśmy organizację imprez, 
prelekcji, pokazów i wydarzeń dla dzieci                
i dorosłych. 
     Niestety na początku listopada w związku   
z pogorszeniem sytuacji epidemiologicznej  
w kraju ponownie musieliśmy zawiesić 
stacjonarną działalność kulturalną. Na 
niezmienionych zasadach działał tylko Klub 
Malucha, po trzech tygodniach przerwy 
wznowiliśmy działalność biblioteki. Mimo 
wszystko nie poddajemy się i ponownie 
przenieśliśmy nasze działania do sieci. Po 
tygodniu przygotowań ruszyliśmy z zajęciami 
online (stretching, qigong, gitara, warsztaty 
wokalne, pianino). W grudniu na naszym 
Facebooku przygotowaliśmy pokazy wykona- 
nia ozdób świątecznych dla dzieci i dorosłych. 
Filmy z pokazów można było obejrzeć 
również  na stronie internetowej. 
     Cieszy, że w tym niezwyczajnym roku,              
z oferty OEK „Sadyba” (choć innej niż zawsze) 
skorzystały wszystkie pokolenia mieszkańców 
Sadyby i innych osiedli. Czas jest trudny, ale 
pracownicy OEK „Sadyba” z nadzieją patrzą       
w przyszłość.  
  Szczegółowe informacje można znaleźć na 
stronie: www.oeksadyba.msmenergetyka.pl, 
facebook.com/oeksadybamsmenergetyka.

OKAS: W CZASIE PANDEMII TEŻ SIĘ DA! 
    Ten rok był dla nas wyzwaniem, z którym sądząc po efektach poradziliśmy sobie całkiem 
nieźle. Na początku roku zmuszeni byliśmy do siedzenie w domu i robiliśmy nasze pierwsze 
kroki online. Potem była chwila na spotkania na żywo ale nie zaniedbaliśmy naszych 
doświadczeń w wirtualnej rzeczywistości i szkoliliśmy się z technik pracy na odległość.         
To zaprocentowało w końcówce roku, która obfituje w różne atrakcje online.
      Mimo pandemii w OKAS dużo się dzieje. Nasi seniorzy aktywnie biorą udział w kursach 
ćwiczenia pamięci, obsługi komputera, spotkaniach klubu seniora, kursie fotograficznym         
a wszystko to online. Ostatnio dołączyli też do projektu seniorzy w  wielokulturowej 
Warszawie, gdzie poznają tajniki kuchni świata.
     Listopad i grudzień upływa nam pod znakiem Stegnaliów online, organizowanych przez 
Partnerstwo Nasze Stegny, w ramach których można znaleźć wiele warsztatów, webinariów        
i konkursów dla wszystkich mieszkańców Stegien. Jak widać online też się da.

Małgorzata Sarzyńska
 OEK „Sadyba”

Beata Owczarek, OKAS

OEK „Sadyba” w 2020 roku, 
czyli kronika czasu pandemii

Studio piosenki online prowadzi Katarzyna Kuryłek.
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REKLAMA W M6
 JUŻ ZA 100 ZŁ! 

ZAMÓW OGŁOSZENIE 
MODUŁOWE 6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 

19 000 MIESZKAŃ 
NA DOLNYM MOKOTOWIE. 
SZCZEGÓŁOWE INFORMACJE:

m6@msmenergetyka.pl  
   tel. 600 38 33 34
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